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Koledování u jesliček  21. 12. 2024 v 18.00 

Prodej vánočních kaprů 22., 23. 12. 2024

Česká mše vánoční, J. J. Ryba 26. 12. 2024 v 17.00

Setkání se Zdeňkem Troškou 10. 1. 2025 v 19.00

Blaťáckej bál 18. 1. 2025 ve 20.00

Výstup na Kleť termín bude upřesněn

Masopust 1. 3. 2025 od 9.00

Dětský karneval 23. 3. 2025 v 15.00

Setkání seniorů 5. 4. 2025 v 15.00

Velikonoční tvoření duben 
 - termín bude upřesněn

Sázení stromů duben 
 - termín bude upřesněn

Čarodějnice, stavění máje 30. 4. 2025 

Běh Vítězství květen 
 - termín bude upřesněn

Setkání na Blatech 24. 5. 2025

Dětský den 1. 6. 2025 v 15.00

Další akce se připravují, sledujte Munipolis

Vážení občané,

přiblížil se adventní čas a s ním i konec roku. A tak i já, jako 
mnozí z Vás, se vracím myšlenkami zpátky, co vše se v letoš-
ním roce událo.

Hned zjara se rozběhl provoz na novém sběrném dvoře, který 
využívají kromě občanů Ševětína i občané z osmi okolních obcí. 
Nezaznamenali jsme žádné velké problémy, jen ukládání biood-
padu přímo do kontejneru je pro místní občany přece jenom vel-
kou změnou. Řešení se nabízí zajištěním kontejneru, který bude 
z jedné strany otevíratelný.

V letošním roce nás potrápilo parkování v intravilánu městyse. 
Rozhodli jsme se vyhovět petici od občanů Zahradní ulice a část 
této ulice zjednosměrníme. Umožníme tím na místní komu-
nikaci parkovat na přesně vytyčených stání. Z důvodu, že na 
křižovatku Zahradní ulice a ulice Na Braňkách musíme získat 
stavební povolení, nelze odhadnout, kdy bude veškerá adminis-
trace vyřízena a zahájíme stavební práce. Zároveň jsme slíbili 
řešit složité parkování před základní a mateřskou školou, proto 
jsme zrealizovali odstavnou plochu v areálu školy pro cca 20 
automobilů zaměstnanců školy a školky. 

Kromě dotační možnosti na projekt Sběrného dvora jsme využili 
i dotaci na FVE, a tak nám ke škole přibyly fotovoltaické elek-
trárny i na střeše úřadu městyse a na zázemí ve sportovním are-
álu. Zvažujeme požádat o dotaci na umístění FVE i na zdravotní 
středisko. Tento projekt by byl zajímavý tím, že získanou elek-
trickou energii bychom využili do lamp veřejného osvětlení.

S využitím dotačních výzev myslíme i na základní školu. Pro-
bíhá projekt Učebna informatiky a robotiky ZŠ Ševětín, na 
základě kterého bude současná učebna kompletně zmodernizo-
vaná. Věříme, že se modernizace povede alespoň stejně jako 
před časem modernizace učebny fyziky a chemie.

Dále probíhá ještě jeden dotační projekt, a to pořízení nového 
dopravního automobilu pro místní hasiče. V tomto projektu jsme 
na úplném začátku, a tak zatím neznáme přesnou výši dotace, 
která nám bude poskytnuta. Zcela jistě tento projekt nebude hra-

zen z daňových příjmů městyse. Ať už nám bude dotace při-
znána v jakékoliv výši, zbytek fi nančních prostředků bude hra-
zen z daru společnosti Kámen a písek s.r.o. Český Krumlov.

Na úřadě se samozřejmě nezabýváme jen dotačními projekty. 
Moc dobře víme, jak důležité je kulturní, společenské a spor-
tovní vyžití Vás občanů. Ráda se s Vámi setkávám na akcích, 
které Kulturní komise vždy skvěle zorganizuje. Sportem se 
v Ševětíně žije, a to rozhodně není samozřejmostí. Jen málo-
která obec či město se může pochlubit takovým sportovním 
nadšením všech věkových kategorií, což se odráží i na sportov-
ních soutěžích, kterých se naše škola zúčastňuje. 

Přijměte prosím mé přání, aby se Vám v příštím roce 
ve zdraví dařilo tak, jak si přejete, 

a prožili jste klidný a pohodový rok 2025.

Romana Hajská

starostka Vašeho městyse

Připravujeme
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V plánu pro rok 2025 byla realizace projektu nové hasičské 
zbrojnice v Zahradní ulici včetně zázemí pro zaměstnance pra-
cující na údržbě veřejných prostranství. Tím by i veškerá tech-

nika městyse byla umístěna na jednom místě. Stavební povolení 
máme vydané. Kromě čekání na zveřejnění dotační výzvy nám 
tuto akci aktuálně brzdí i změna fi nancování nepedagogických 
pracovníků ve školství od září 2025. Mzdové prostředky pro 
nepedagogické pracovníky se budou nově fi nancovat z rozpočtu 
městyse Ševětín, protože jsme zřizovatelem Základní školy 
a Mateřské školy Ševětín. Tato změna nemá zatím daná jasná 
pravidla a proto nelze vyčíslit, jaké výdaje se budou na nepe-
dagogické pracovníky vynakládat přímo z rozpočtu městyse. 
Přesto chceme býti optimisty a věříme, že i přes tento výrazný 
fi nanční zásah do výdajů rozpočtu městyse nám našetřené pro-
středky postačí a společně s možností čerpání dotace novou 
hasičskou zbrojnici zrealizujeme.

Rada městyse Ševětín

V srpnu 2023 podal Spolek pro důstojný život v Ševětíně 
a okolí Krajskému soudu v Českých Budějovicích návrh na 
zrušení opatření obecné povahy – změny č. 5 územního plánu 
Ševětín schválené zastupitelstvem městyse Ševětín dle usnesení 
zastupitelstva městyse ze dne 8.9.2022, ZM 4/2022-4. V listo-
padu 2023 vydal Krajský soud v Českých Budějovicích rozsu-
dek jménem republiky, který návrh zamítl. Jinými slovy, změna 
územního plánu umožňující přesun lomu do lokality pod bývalé 
zemědělské družstvo je platná. 

V červnu 2024 proběhlo na úřadu městyse Ševětín veřejné pro-
jednání dokumentace vlivů záměru na životní prostředí Přesun 
těžby a technologické linky na nevýhradní ložisko stavebního 
kamene Kolný včetně dotěžení kamenolomu Ševětín. Po tomto 
veřejném projednání vydal Krajský úřad Jihočeského kraje sou-
hlasné závazné stanovisko k tomuto záměru s podmínkami pro 
navazující řízení. Toto stanovisko umožňuje společnosti Kámen 
a písek s.r.o. Český Krumlov zahájit projektové práce na přesun 

těžebního prostoru včetně jeho zázemí a my občané Ševětína se 
můžeme těšit, že jsme se o krok posunuli k realizaci rekultivace 
současného prostoru na areál lesoparku Nová kopanina umož-
ňující různé volnočasové aktivity.

Rada městyse Ševětín

V roce 2024 proběhlo prostřednictvím Magistrátu města České 
Budějovice, Stavební úřad veřejné projednání týkající se Prů-
myslové zóny Švamberk, na základě kterého bylo v červnu 

2024 vydáno Územní rozhodnutí o umístění stavby Skladový 
a výrobní areál Ševětín II. Proti tomuto rozhodnutí podala 
obec Neplachov prostřednictvím právního zastoupení Kraj-
skému úřadu Jihočeského kraje, prostřednictvím Magistrátu 
města České Budějovice odvolání v celém rozsahu. Rozhodnutí 
Krajského úřadu Jihočeského kraje není v době napsání tohoto 
článku známo. 

Jistě si vzpomenete, jak Vám bylo prostřednictvím sociálních 
sítí a létáčků vhazovaných do schránek podsouváno výrazné 
zvýšení dopravy v Ševětíně. My na úřadě občany neděsíme ale 
jednáme, protože jsme si vědomi, že každý projekt má jak svá 
pozitiva, tak i negativa, která je nutno co nejvíce eliminovat. 
Kromě vybudování protihlukové stěny pod Drahotěšickou ulicí, 
projekt řeší dopravním značením i zákaz vjezdu do Ševětína.

Rada městyse Ševětín

Stavba nové hasičské zbrojnice spolu s vybudováním zázemí 
pro zaměstnance úřadu

Přesun kamenolomu do vzdálenější lokality od Ševětína

Průmyslová zóna Švamberk 
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PROJEKT OBNOVA VYBAVENÍ ŠKOLNÍ KUCHYNĚ ŠEVĚTÍN 

byl spolufinancován Evropskou unií. 

Výsledkem projektu je pořízení 

- dvou multifunkčních sklopných pánví 

- náboje pro masomlýnek 

- děličky a vykulovačky těsta 

http://ec.europa.eu/agriculture/rural-development-2014-2020/index_cs.htm 

 

ČISTOTA 
VODY

KVALITA 
OVZDUŠÍ

ZPRACOVÁNÍ 
ODPADU

OCHRANA
PŘÍRODY

ENERGETICKÉ 
ÚSPORY

Odkup pozemku 
pro místní komunikaci

V letošním roce jsme odkoupili ze soukromého vlastnictví 
poslední část pozemku, který je územním plánem určen pro 
místní komunikaci. V roce 2025 předpokládáme zahájení pro-
jektových prací na vybudování této komunikace, která naváže 
na ulici Horní a propojí tuto část zástavby s krajskou silnicí 
II/603.

Starostka Romana Hajská

Rekonstrukce místní komunikace 
K Trati

Na základě žádosti občanů, vlastnící garáže v ulici K Trati, 
jsme zadali ke zpracování projektovou dokumentaci na rekon-
strukci této místní komunikace. Projekt jsme rozdělili na dvě 
části, a to první část po výstavbu rodinných domů a druhou část 
pokračování komunikace až na její konec k trati. V současnosti 
čekáme na vyřízení stavebního povolení. Poté se pokusíme zís-
kat na tento projekt dotaci, což závisí na tom, zda bude vyhlá-
šena dotační výzva právě na tyto práce. Jestli budeme čekat 
na vyhlášení dotační výzvy, či zrealizujeme rekonstrukci bez 
dotace, a zda celou komunikaci, či pouze její část, rozhodneme 
podle fi nanční situace při tvorbě rozpočtu na rok 2025.

Místostarosta Radim Novotný
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Pořízení 
užitkového elektromobilu

Škoda Felicie, vyrobená v roce 1998, která je využívána na 
převoz obědů ze školní kuchyně do školky a pro rozvoz obědů 
místním seniorům již dosluhuje. Proto jsme považovali za nut-
nost pořídit k tomuto účelu automobil nový. Zvolili jsme užit-
kový elektromobil s nástavbou. Jakmile vozidlo od dodavatele 
převezmeme, bude předáno do užívání Základní škole a Mateř-
ské škole Ševětín, aby sloužilo svému účelu. 

Místostarosta Radim Novotný

Pozemky pro výstavbu rodinných 
domů na tzv. Farských loukách

V květnu 2024 schválilo Zastupitelstvo městyse Ševětín územní 
studii, která umožní v lokalitě tzv. Farských luk etapovitou 
výstavbu 78 rodinných domů, včetně výstavby budovy občan-
ského vybavení. Součástí projektu je i park určený k relaxaci a 
odpočinku. Do městyse by tak postupně mohlo přibýt cca 300 
nových občanů. Pozemky, které budou zastavěny rodinnými 
domy jsou ve vlastnictví Římskokatolické farnosti Ševětín, 
která bude zároveň i investorem celého projektu, včetně rozší-
ření ČOV Ševětín, bez kterého by nebylo možno výstavbu povo-
lit. V jakém časovém horizontu bude investor nabízet pozemky 
k prodeji nám není známo. Informace, které nám investor v prů-
běhu realizace projektu oznámí Vám rádi obratem sdělíme.

Rada městyse Ševětín
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ÚZEMNÍ STUDIE SO.9/U
MĚSTYS ŠEVĚTÍN

ZÁKLADNÍ INFORMACE

A
A
AA A A AA AAA AAAAAA hranice řešeného území

hranice parcel

vnitřní kresba parcel

stávající objekty

hranice zastavěného území obce

vrstevnice po 1 m

vrstevnice po 5 m

NAVRHOVANÝ ZPŮSOB VYUŽITÍ POZEMKŮ

plochy rodinného bydlení

plochy občanského vybavení

plochy dopravní infrastruktury

plochy technické infrastruktury

plochy veřejné zeleně

°

0 25 50 75 100 m

VYUŽITELNOST ÚZEMÍ

etapa II.

B K A R C H I T E K T I  s . r . o .        P R O J E K Č N Í  A  I N Ž E N Ý R S K Á  K A N C E L Á Ř
V O D N Í  1 2 / 4 2 ,   3 7 0  0 6    Č E S K É  BU D Ě J O V I C E           t e l . :  3 8 7  4 2 5  2 3 1       i n f o @ b k a r c h i t e k t i . c z

VEDOUCÍ PROJEKTANT

POŘIZOVATEL:

ZODPOVĚDNÝ PROJEKTANT KRESLIL

VÝKRES

STUPEŇ

FORMÁT

MĚŘÍTKO

ČÍSLO ZAKÁZKY

DATUM

AKCE ČÍSLO VÝKRESU

ČÍSLO PARÉ

květen 2024květen 2024
22-04622-046

B.2.

ÚŘAD MĚSTYSE ŠEVĚTÍN, NÁMĚSTÍ ŠIMONA LOMNICKÉHO 2, 373 63 ŠEVĚTÍNÚŘAD MĚSTYSE ŠEVĚTÍN, NÁMĚSTÍ ŠIMONA LOMNICKÉHO 2, 373 63 ŠEVĚTÍN

ING. ARCH. JIŘÍ BRŮHAING. ARCH. JIŘÍ BRŮHA

ÚZEMNÍ STUDIE
ZASTAVITELNÁ PLOCHA SO.9/U

B.2. HLAVNÍ VÝKRESB.2. HLAVNÍ VÝKRES

ING. ARCH. JIŘÍ BRŮHAING. ARCH. JIŘÍ BRŮHA
ING. ROMAN SOUKUPING. ROMAN SOUKUP

ING. ROMAN SOUKUPING. ROMAN SOUKUP

1:1 000
63 x 42 cm63 x 42 cm

ÚSÚS

35 %

I±

0°-40°
V ≤ 8 m

P/G

max. podíl zastavěných ploch u RD uvnitř
zastavěného a zastavitelného území 

podlažnost: I NP
+ možnost podkroví, - možnost podsklepení
povolený rozsah sklonů střech
maximální výška hřebene/atiky na terénem
povinnost zřízení 2 odstavných stání
nebo garáží na soukromém pozemku

plochy rodinného bydlení

25 % max. podíl zastavěných ploch u RD 
navazujících na volnou krajinu 

NAVRHOVANÁ REGULAČNÍ OPATŘENÍ

hranice navrhovaných stavebních parcel

stavební hranice

stavební čára

ilustrativní půdorys rodinných domů

ilustrativní půdorys budovy OV

orientační vjezdy na pozemek

pěší propojení

odstavná a parkovací stáníP1

ING. VÁCLAV KRAMPERAING. VÁCLAV KRAMPERA

DOPLŇUJÍCÍ JEVY MIMO ŘEŠENÉ ÚZEMÍ

retenční nádrž

dopravní napojení

orientační nákres protihlukového valu

 Zákaz provozu starých kotlů na 
pevná paliva

Již v roce 2012 vstoupil v platnost nový zákon o ochraně 
ovzduší. Jedním z jeho zásadních ustanovení bylo zavedení 
zákazu provozování kotlů na pevná paliva (uhlí nebo dřevo) 
nižší než třetí emisní třídy, a to od září 2022. Tento termín byl 
pro domácnosti následně posunut o dva roky. Nyní tedy platí, 
že od 1. září 2024 je provoz těchto nejstarších a nevyhovujících 
kotlů defi nitivně zakázán.

Zákaz je platný plošně, nezáleží tedy, jestli se jedná o provo-
zovnu, rodinný dům nebo chalupu, která je využívána pouze 
občasně k rekreaci. Zároveň starý kotel nelze ponechat jako 
zálohu pro hlavní zdroj. Naopak, zákaz se týká pouze kotlů, 
nikoliv lokálních topidel, jako jsou například krbová kamna, 
a to i pokud jsou s výměníkem. Tyto lokální zdroje sloužící 
k přímému sálavému vytápění tedy mohou být nadále provo-
zovány.

Emisní třídu starého kotle lze vyčíst ze štítku na kotli. Pokud 
kotel štítek nemá, s velkou pravděpodobností tento kotel nespl-
ňuje ani první emisní třídu. Zároveň třídu kotle (a zda je nutné 
jej vyměnit) lze vyčíst také ze zprávy o kontrole technického 
stavu kotle, kterou by měl majitel nechat provést jednou za tři 
roky.

Stále platí, že na výměnu starého kotle lze využít některý z dotač-
ních programů, aktuálně buď klasický program Nová zelená 
úsporám, nebo kotlíkové dotace, které jsou určeny pro nízkopří-
jmové domácnosti. Podporovány jsou především účinné kotle 
na dřevo či pelety nebo tepelná čerpadla.

Pokud budou lidé i nadále topit v těchto již nevyhovujících kot-
lech, hrozí jim pokuta až 50 tisíc korun.

V případě zájmu o bližší informace 
se můžete obrátit na poradenské stře-
disko Energy Centre České Budějo-
vice (www.eccb.cz), které nabízí bez-

platné a nezávislé konzultace hrazené Ministerstvem průmyslu 
a obchodu. tel.: 387 312 580, e-mail: eccb@eccb.cz

Lékárna v Ševětíně
Aby byla místní lékárna v Ševětíně zacho-
vána, je nutné ji dotovat. Všichni víme, jaká 
je současná situace ve zdravotnictví a po 
ukončení zubní ordinace a v letošním roce i 
dětské lékařky, považujeme přímo za povin-
nost alespoň lékárnu v Ševětíně udržet. A 

to nelze jinak než částečným dotováním. Bohužel ne všichni 
zastupitelé z okolních obcí, jejichž občané lékárnu využívají, 
jsou stejného názoru. Celková roční dotace činí 120.000,-- Kč 
a dle počtu obyvatel je rozpočítávána i na spolupodíly okolním 
obcím. Děkujeme obcím, které požadovaný roční příspěvek 
schválili a jsou ochotni se fi nančně spolupodílet na provozním 
chodu lékárny: obec Chotýčany 8.514,-- Kč, obec Vitín 15.280,-
- Kč, obec Drahotěšice 10.792,-- Kč. Roční příspěvek ve výši 
11.947,-- Kč zamítla obec Dynín. Ostatní obce se v době tvorby 
tohoto článku k požadovanému ročnímu příspěvku nevyjádřily: 
obec Neplachov 12.244,-- Kč, obec Bošilec 6.864,-- Kč, obec 
Mazelov 7.491,-- Kč, obec Vlkov 1.419,-- Kč. 

Rada městyse Ševětín
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Základní škola a Mateřská škola Ševětín
Úvodní slovo ředitelky školy 

Z pozice ředitelky školy jsem velice hrdá na 
to, jakým směrem se naše škola ubírá a jakých 
úspěchů naši žáci za podpory učitelského 
sboru dosahují. V loňském školním roce jsme 

se zaměřili především na další rozvoj zejména v oblasti posílení 
digitálních kompetencí jak u žáků, tak i u členů pedagogického 
sboru. S příchodem stále rychlejší digitální doby a neustále se 
rozšiřujících možností v této oblasti je naprosto klíčové žákům 
poskytnout relevantní informace a znalosti pro správné využí-
vání digitálních technologií, naučit se je chápat a rozumět jejich 
fungování. Z tohoto důvodu jsou všechny naše třídy vybaveny 
interaktivní tabulí nebo interaktivním displejem a nadále roz-
šiřujeme vybavenost školy o tablety, které učitelé stále více 
využívají k interaktivní výuce. Interaktivní výuka totiž přispívá 
nejenom k celkové vzdělanosti a dovednosti využívat techno-
logie, ale také poskytuje daleko atraktivnější formu vzdělávání 
současné generace a podporuje zájem žáků o učení jako takové. 
Jelikož jsou výsledky tohoto rozvoje pozitivní a vykazují veliký 
přínos pro vzdělávání a rozvoj žáků s ohledem na možnosti 
současné doby, využili jsme možnosti projektu ve spolupráci 
s MAS a zřizovatelem na vybudování nové učebny Informa-
tiky a robotiky, který se bude realizovat v tomto školním roce. 
V souvislosti s tímto rozvojem i samotní učitelé absolvovali 
školení zaměřená právě na současné technologie, práci s nimi 
a jejich efektivní uplatnění ve výuce. Zaměření se na nové způ-
soby výuky a využívání technologií však v žádném případě 
neprobíhá na úkor ostatních oblastí. Naše škola se v letošním 
roce opět intenzivně soustředí i na fyzickou aktivitu, která je 
zásadní pro zdravý rozvoj žáků. Rozšířili jsme naše sportovní 
programy a aktivity, modernizujeme sportovní vybavení. Díky 
spolupráci s místním Sportovním klubem Ševětín a SDH Ševě-
tín nabízí naše škola celou řadu velice kvalitních sportovních 
kroužků pod profesionálním vedením, ze kterých si každý žák 
může zvolit sport, který ho baví nejvíce. Dále jsme navázali na 
snažení z minulých let a věnujeme se také dalšímu zlepšování 
klimatu tříd a kolektivu jako takového. Opět se zaměřujeme na 
mnohé třídní akce, pravidelné výlety a exkurze. Tyto události 
nejen přispívají ke vzdělávání a rozšiřování forem výuky, ale 
také velice pozitivně podporují zdravý a příjemný kolektiv, ve 
kterém se jak žáci, tak i učitelé každý den pohybují. V letošním 
školním roce budeme nadále pokračovat ve spolupráci s mateř-
skou školou a nadále tuto spolupráci rozvíjet. Naším cílem je 
zajistit nestresující přechod mezi mateřskou a základní ško-
lou pro děti, ale i jejich rodiče. Plynule navázat na vědomosti 
a dovednosti dětí, které získaly v mateřské škole, podpořit jejich 
pracovní návyky a nadále podporovat vývoj osobnosti. 

Jsem velice ráda, že veškeré tyto kroky prokazatelně zkvalit-
ňují celkové nastavení školy a neustále vytvářejí lepší prostředí, 
které motivuje žáky rozvíjet a rozšiřovat své znalosti a doved-
nosti v mnoha oblastech.

Závěrem bych velice ráda, jako již tradičně, chtěla poděko-
vat všem, kteří se podílejí na dalším rozvoji a zkvalitňování 
prostředí a výuky na naší škole. Děkuji všem pedagogickým 
i nepedagogickým členům školního sboru, žákům, jejich rodi-
čům a úřadu městyse Ševětín za skvělou podporu a spolupráci 
v uplynulém školním roce. Jen díky všem těmto lidem a jejich 
proaktivnímu přístupu a velice dobře odvedené práci, se nám 
nadále daří posouvat naši školu stále kupředu a překonávat pře-
kážky, které se na této cestě občas objevují. 

Jsem přesvědčena, že se nám společně daří nadále navyšovat 
vysoké standardy školy a vytváříme příjemné a přínosné pro-
středí pro všechny strany.  

Mgr. Jana Schnelzerová, ředitelka ZŠ a MŠ Ševětín

Jak se připravujeme na budoucnost 
na naší základní škole

Naše základní škola reaguje na dynamické změny ve společ-
nosti a snaží se připravit žáky na život v rychle se měnícím 
světě. Klíčovým prvkem našeho vzdělávání je snaha vybavit 
žáky dovednostmi, které jim nejen umožní uspět na vyšších 
stupních vzdělání, ale především jim poskytnou základní kom-
petence pro život.

Na prvním i druhém stupni se zaměřujeme na rozvoj kritic-
kého myšlení, praktických dovedností a sociálních kompetencí. 
Důležitou součástí tohoto procesu je naše rozšířená výuka infor-
matiky. V rámci této výuky se žáci setkávají s moderními tech-
nologiemi, jako je programování, práce s mikrobitovými zaříze-
ními a projekty s Lego WeDo stavebnicemi. Již druhým rokem 
na naší škole funguje kroužek robotiky, který vede paní učitelka 
Mgr. Michaela Tušlová. Žáci v něm získávají zkušenosti nejen 
s programováním, ale i s praktickým řešením technických pro-
blémů.

Důležitou součástí naší výuky je také pohyb v kyberprostoru. 
Žáky učíme, jak ověřovat informace a jak se chránit před nástra-
hami, které internet přináší. Pravidelně organizujeme projektové 
dny zaměřené na bezpečnost v kyberprostoru, kde se děti učí, 
jak rozpoznat nebezpečí a jak si chránit své soukromí online.

Kromě technických dovedností dbáme i na osobnostní rozvoj 
našich žáků. V třídnických hodinách a v rámci projektových 
dnů na téma wellbeingu zdůrazňujeme význam mezilidské 
komunikace a zdravého sociálního kontaktu. V této digitální 
době je důležité připomínat, že osobní kontakt a komunikaci 
nelze plně nahradit sociálními sítěmi.

Podporujeme žáky, kteří se zajímají o specifi cké oblasti, a nabí-
zíme jim širokou škálu mimoškolních aktivit, jako jsou spor-
tovní, rukodělné, přírodovědné či logicko-matematické kroužky. 
Koordinátorka nadaných žáků, paní zástupkyně Novotná, spolu 
s dalšími pedagogy organizuje výjezdy na zajímavá místa, která 
žákům přibližují skutečnou praxi. V loňském roce jsme navští-
vili například chemické a mikrobiologické laboratoře, Státní 
archiv v Třeboni nebo Střední školu rybářskou, kde žáci měli 
možnost vyzkoušet si praktickou výuku a prohlédnout si tamní 
muzeum a laboratoře.

I v letošním školním roce plánujeme mnoho zajímavých 
výjezdů, například do Blatského muzea nebo Zemědělských 
služeb Dynín s.r.o., na setkání jazykově nadaných žáků (ang-
ličtina), v plánu máme také návštěvu Jihočeské televize, kde si 
vybraní žáci, kteří se chtějí více podílet na chodu naší školy, 
budou moci vyzkoušet práci televizního moderátora a zpraco-
vání informací a jejich předání. 

V rámci podpory jazykových dovedností nabízíme napří-
klad logopedické, hudební, hudebně-dramatické a jazykové 
kroužky.

Již druhým rokem na naší škole také funguje Rada žáků, kde 
se zástupci jednotlivých tříd pravidelně scházejí a plánují nad-
cházející akce, vymýšlejí, co by se ve škole dalo vylepšit. 
Díky těmto aktivitám se žáci učí, jak se podílet na rozhodování 
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o chodu školy a aktivně přispívat k jejímu rozvoji.

Na prvním stupni se pod vedením paní zástupkyně Semmel-
bauerové, žáci učí pomocí projektových dnů, které jim pomá-
hají rozvíjet dovednosti potřebné pro život. Paní učitelky chodí 
s dětmi často ven, kde poznávají nejen okolní přírodu a život 
v Ševětíně, ale také se pohybují na čerstvém vzduchu.

Oba stupně naší školy také pravidelně navštěvují Mateřskou 
školu, kde žáci čtou pohádky, pořádají projekty, jako je Dopo-
ledne s vědou, venkovní kvízy a vycházky. Osmáci se pravi-
delně setkávají s budoucími předškoláky, píší jim osobní dopisy 
a připravují jejich první den ve škole včetně výzdoby fotokoutku 
ve vestibulu školy.

Také zveme odborníky z různých oborů přímo do Ševětína. 
Mezi ně patří například paleontologové, cestovatelé nebo regi-
onální divadla. Tyto akce pořádáme v kinosále díky podpoře 
a vstřícnosti městysu Ševětín. Rodiče a rodinní příslušníci si 
nenechávají ujít každoroční Školní akademii v kulturním sále 
ani Zahradní slavnost, které jsou oblíbenými událostmi naší 
školní komunity.

O tom, že máme na škole kvalitní a talentované žáky, svědčí 
jejich úspěchy na nejrůznějších soutěžích, kde se setkávají 
s konkurencí, ve které je potřeba uspět. Máme skvělé sportovce, 
hudebníky, přírodovědce, výtvarníky a možná i budoucí spiso-
vatele a překladatele.

Pro učitele je současná doba také velkou výzvou. Vzhledem 
k rychle se měnícím podmínkám a nárokům na vzdělávání je 
nutné, aby se sami neustále vzdělávali a rozvíjeli své doved-
nosti. Pravidelná školení, kurzy a další formy profesního roz-
voje jsou nezbytné k tomu, aby mohli čelit výzvám, které 
moderní doba přináší. Učitelé se tak snaží držet krok s technolo-
gickými pokroky, novými pedagogickými metodami a součas-
nými trendy, aby žákům poskytli co nejkvalitnější vzdělání.

Naše škola se tak stává místem, kde se žáci nejen učí, ale také 
se připravují na budoucnost, ve které budou schopni obstát jak 
v profesním, tak osobním životě.

Mgr. Michaela Semmelbauerová, DiS., zástupkyně ředitelky 
pro I. stupeň ZŠ a Ing. Mgr. Bc. Lucie Novotná, 

zástupkyně ředitelky pro II. stupeň ZŠ

Zápis ze školní kroniky před 100 lety, kdy se 
psal školní rok 

1924-1925
Letošní školní rok 
2024-2025 začal dne 1. 
září 2024 s celkovým 
počtem v mateřské škole 
117 dětí (48 dívek a 69 
chlapců), v základní 

škole 328 žáků (150 dívek a 178 chlapců) a ve školní družině 
113 účastníků školní družiny (51 dívek a 62 chlapců).

Naše škola má v mateřské škole 5 tříd, v základní škole 18 tříd 
a 4 oddělení školní družiny.

MATEŘSKÁ ŠKOLA

Ohlédnutí za uplynulým školním rokem…
Když jsem byla požádána o krátkou rekapitulaci uplynulého 
školního roku, musela jsem si vzít na pomoc naše školní alba 
s fotografi emi. Během školního roku je pro děti připravena 

spousta akcí nad rámec různých projektů, tematických celků 
a dalších aktivit, které nám určuje Rámcový vzdělávací pro-
gram pro předškolní vzdělávání a jsou pro nás prioritou.

S pohádkou v divadelní podobě se děti setkávají téměř každý 
měsíc. Někdy pohádku vystřídá hudební program. Ten mají děti 
také v oblibě, protože rády zpívají. Několikrát do roka zveme 
do mateřské školy rodiče ke společnému tvoření s dětmi. Akce 
probíhá v odpoledních hodinách, aby se mohli zapojit všichni, 
kdo mají zájem.

V uplynulém školním roce jsme si podzim užili při společném 
štrůdlování, naučnými vycházkami do lesa, poděkováním pří-
rodě za její dary a vytvořením velké mandaly z ovoce, zele-
niny a přírodnin. S podzimem jsme se rozloučili uspáváním 
broučků. V prosinci nás v mateřské škole navštívil čert s Miku-
lášem, kteří nám přivezli pěknou pohádku a nezapomněli ani 
na dárečky pro děti. Rodiče jsme pozvali na Vánoční koledo-
vání v místním kostele, kde si společně s dětmi mohly zazpívat 
koledy a užít si předvánoční atmosféru. A nechybělo ani rozsví-
cení vánočního stromku s nadílkou. V zimních měsících jsme si 
chvíli užívali sněhové nadílky. Navštívili jsme místní knihovnu, 
kde se o nás pěkně postarala paní knihovnice. S příchodem jara 
jsme za poznáním zase více vyráželi do přírody. To je pro děti 
nejlepší učebna. Znovu jsme pozvali rodiče na společné tvoření. 
Situaci nám sice zkomplikovaly různé nemoci, které se škol-
kou prohnaly, ale společnými silami jsme vše zvládli a děti ani 
rodiče o žádné plánované akce nepřišly. V květnu jsme si při-
pravili překvapení pro maminky. V některých třídách byla při-
pravena besídka, jinde děti společně s učitelkami připravily pro 
maminky wellness odpoledne. Maminky si moc pochvalovaly, 
jak se o ně děti celé odpoledne krásně staraly. První červnový 
týden si děti užívaly svůj svátek. Týden byl plný her, zábavy 
a nechybělo ani opékání buřtů. Konec června patřil loučení. 
Loučení se školním rokem a také s dětmi, které mateřskou školu 
opouštějí. Ty byly nejprve pasovány na školáky při společné 
akci v mateřské škole. Poslední školní den se uskutečnilo slav-
nostní rozloučení s předškoláky, při kterém nechyběla paní sta-
rostka ani rodiče. Loučení je to vždy krásné a dojemné a bez 
slziček se neobejde. To byl jen průřez těch nejzásadnějších akti-
vit, které nás celým školním rokem provázejí.

Myslím si, že se za svou práci, kterou děláme s láskou a pro 
děti, nemusíme stydět. Velký dík patří všem zaměstnancům, 
kteří s dětmi pracují, protože většina popsaných aktivit je nad 
rámec jejich pracovních povinností a některé akce probíhají 
v jejich volném čase. Děláme vše pro to, aby děti byly i nadále 
v mateřské škole spokojené a šťastné.

Jana Mizerová, zástupkyně ředitelky MŠ

I cesta může být cíl aneb Naučná stezka
Batůžek, svačina, pití a vhodné 
oblečení… 

To jsou věci, které dětem při-
praví maminky, ale oboha-
tit den o ,,WOW“ efekt už je 
v rukách učitelek z mateřské 
školy. A právě takové zážitky 
paní učitelky moc rády plánují, 
protože kdo za vycházkou vidí 
jen start a cíl, hluboce se plete. 

Začátek nového školního roku 
je vždy plný hezkého počasí, 
procházek a společného sbližo-
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řivosti, vzájemné pomoci a společného nadšení. Na závěr si 
každý mohl svou sovičku odnést domů jako krásnou památku 
na tento příjemný den plný tvoření a radosti.

Miroslava Fafl íková, Karolína Lamačová, učitelky MŠ

Spolupráce základní školy s mateřskou 
školou ve školním roce 2023/2024

Malý vědec - projekt 
pro děti z mateřské 

školy
V úterý 9. 1. 2023 patřila 
odborná učebna fyziky a che-
mie těm nejmenším, a to dětem 
z MŠ - 5. třídě - kytičky. Děti 
se seznámily zábavnou inter-
aktivní formou prostřednictvím jednoduchých pokusů s vybra-
nými jevy z oblasti neživé přírody. Děti si vyzkoušely pod vede-
ním učitelek jednoduché fyzikální a chemické pokusy. Mezi tyto 
pokusy patřily například: jak zelektrovat tyč, jak vytvořit lávovou 
lampu, jak „nabrat“ kapalinu do pipety, jak dostat páku do rovno-
váhy, jak se šíří zvuk, jak funguje lidské ucho, jak na sebe působí 
magnety, nebo se podívat na nohu luční kobylky pod mikrosko-
pem. Všechny děti se aktivně a s nadšením zapojily. Bylo úžasné 
pozorovat jejich úžas a nadšení. Některé děti dovedly samy for-
mulovat závěry z pozorování a uváděly příklady, kde všude se již 
s nimi setkaly.

Dětem patří veliká pochvala za perfektní práci a těšíme se, až 
se opět setkáme. 

Mgr. Jana Schnelzerová

Předškolácí v 1. třídě
Dne 5. 3. 2024 zavítali do prvních tříd předškoláci. Podívali se, 
co se už všechno prvňáčci stihli ve škole naučit. Předvedli jim, 
jak čtou, píšou a počítají. Do výuky se zapojili i předškoláčci.

Poznávali první hlásku ve slově, slabiky, zkoušeli si počítat pří-
klady do deseti a také vybarvovali obrázky mláďat. Budoucí 
žáčci prvních tříd si měli možnost vyzkoušet práci s interaktivní 
tabulí, kde plnili zadané úkoly. Děti si hodinu užily.

Mgr. Eva Šachlová

Setkání žáků z 1.A a 1.B 
s dětmi z mateřské školy

Ve čtvrtek 4. 4. a v pátek 5. 4. 2024 se zúčastnila třída 1.A a 1.B 

na pozvání paní učitelek z naší školky tvořivé dílničky v prosto-
rách herny školky. Paní učitelka Jana Mizerová s kolegyněmi při-
pravily pro školáky materiály, ze kterých vyráběli (vystřihovali 
a nalepovali kytičky a lístky) obrázek louky. Děti se setkaly při 
těchto činnostech s bývalými spolužáky ze školky. Všem se 
setkání líbilo a těší se na další společné akce. Spolupráce se škol-

vání po letních prázdninách. Babí léto se nám nabízí a ukazuje 
ve všech jeho krásách, tak by byla škoda toho nevyužít. Už 
dávno se děti neučí novým věcem jen ve třídách mateřských 
školek, ale snažíme se o co největší propojení s přírodou a trá-
vením času na čerstvém vzduchu. A k tomu nám dobře slouží 
poznávací stezky a naučné výpravy.

Připravit takovou stezku není jen tak. Děti se v průběhu roku učí 
novým věcem o přírodě, o lese, ale třeba i o dopravě a bezpeč-
nosti. Naším cílem je dětem přiblížit co nejvíce poznatků tak, 
aby si je zažily, viděly ale i slyšely a pozorovaly je. 

Kdyby děti žily v domnění, že v lese na ně číhá vlk jako na Čer-
venou karkulku, nikdy by tam nešly. Ale když budou vědět, že 
les je plný nápadů k tvoření a učení, že žaludy můžeme použít 
k počítání a klacíky zase jako základ pevné stavby, hned se do 
lesa vrhnou s nadšením. 

Mnohdy naše cesty vedou i do nedaleké vesnice Vitín na fot-
balové hřiště. Děti si zde mohou vyzkoušet samy nakoupit. Co 
takový nákup obnáší, všichni dospělí víme, ale zažít si to jako 
dítě… Mít zodpovědnost za peníze, umět o věc požádat a podě-
kovat, to je občas oříšek. 

A abychom nezůstávali jen u dětí z mateřské školy, snažíme se 
aktivně zapojovat i děti ze základní školy. Věříme, že spolupráce 
s učiteli prvních a druhých tříd se bude nadále rozvíjet, a i je tato 
forma výuky obohacuje. Určitě nás do budoucna čeká spoustu 
nových zážitků, ale o těch Vás budeme informovat zase jindy.

Lenka Jindrová, učitelka MŠ

Tvořivé odpoledne
V mateřské škole ve třídě Berušek a Motýlků se uskutečnilo říj-
nové tvořivé odpoledne, při kterém děti společně s rodiči vyrá-
běly sovičky. Tento společný čas přinesl nejen radost z tvoření, 
ale také mnoho nových dovedností a zážitků. Děti si procvi-
čily jemnou motoriku při stříhání, lepení a proplétání proužků 
papíru. Každý si mohl vyzkoušet svou kreativitu a fantazii při 
volbě barev a ozdob pro svoji sovičku.

Kromě technických dovedností se děti také učily spolupráci 
a komunikaci. Rodiče jim často pomáhali, ale děti se zároveň 
učily být samostatné a převzít iniciativu při vlastních nápadech. 
Atmosféra ve třídách byla velmi přátelská a plná úsměvů. Děti 
mezi sebou navazovaly nové přátelské vazby, podporovaly se 
a sdílely materiály.

Vztah mezi učiteli, rodiči a dětmi se v průběhu odpoledne pro-
hluboval. Učitelé byli ochotní a aktivně se zapojovali do tvo-
ření, což rodiče motivovalo k otevřené komunikaci. Rodiče se 
cítili více zapojeni do školního života svých děti.

Pro rodiče to byla příležitost strávit kvalitní čas se svými dětmi 
a sledovat jejich pokroky. Celé odpoledne se neslo v duchu tvo-
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kou je pro všechny zúčastněné příjemným doplněním školních 
činností, vážíme si toho a oceňujeme tyto aktivity. 

Mgr. Roman Tlapák, Mgr. Eva Šachlová

Jak 4. A četla dětem v mateřské škole
26. 4. 2024 žáci 4. A četli pro děti v naší mateřské škole 
pohádky, hádanky a básničky. Pilně jsme trénovali a připravo-
vali rekvizity - papírová vejce, slepičky, kohouty, jedna z mami-
nek upekla skvělý chléb. Skupinky se vystřídaly se svým nacvi-
čeným pásmem ve školkových třídách. Bylo to super. Dostali 
jsme sladkou odměnu a pozvání na polední čtení před spaním 
dětí v MŠ.

Kateřina Klímová, Natálie Topková, 
tř. uč. Mgr. Jana Palkosková, asistentka pedagoga Lucie Šutková

Osmáci a předškoláci
30. 5. 2024 se žáci osmých 
tříd setkali s předškoláky ve 
školce, kde setkání proběhlo 
v útulné místnosti plné hraček 
a barevných obrázků. Starší 
žáci se těšili na to, až budou 
moci předškolákům předat své 
dopisy, které byly plné přátel-
ských a povzbuzujících slov, osobních příběhů a zkušeností ze 
školních let, navíc nádherně vyzdobené barevnými obrázky. 
Malé děti byly nadšené, když dostaly své dopisy a s úsměvem 
je rozbalovaly, prohlížely si ilustrace, někteří starší žáci jim je 
nahlas přečetli. Atmosféra byla příjemná a velmi uvolněná, děti 
se mezi sebou rychle spřátelily a začaly si povídat. Starší žáci 
ochotně odpovídali na všechny otázky malých dětí, které se 
ptaly na všechno možné, od domácích úkolů až po oblíbené hry. 
Někteří starší žáci dokonce nakreslili malé obrázky na památku, 
děti se společně fotily a bavily se. Když setkání skončilo, starší 
žáci pomohli uklidit stoly a malí kamarádi se rozloučili s vel-
kými úsměvy na tvářích, což ukazovalo, že pro ně mělo setkání 
velký význam. Starší žáci odcházeli s pocitem hrdosti na své 
malé přátele. Když jsme se loučili, měli jsme krásný a hřejivý 
pocit, že předškoláci budou na tuto událost dlouho vzpomínat. 
Starší žáci si také odnesli mnoho hezkých vzpomínek, akce 
posílila vztahy mezi staršími a mladšími žáky. Bylo to opravdu 
nádherné odpoledne plné smíchu a radosti. V budoucnu určitě 
podobné setkání zopakujeme. 

Mgr. Andrea Hromádková

Jak prvňáci četli dětem v mateřské škole
Těsně před koncem školního 
roku šla 20. 6. 2024 třída 1. B 
předvést své čtenářské doved-
nosti k nejmenším do školky. 
Ukázali, jak se ve škole za první 
rok naučili číst. Nejmenší poslu-
chači ve školce se na ně moc těšili, protože tam někteří mají své 
sourozence. Třída byla pro nás krásně připravená a žáci si pose-
dali na malé židličky. Kolem nich se usadily nejmenší dětičky ze 
školky.  Po přečteném textu jsme byli odměněni potleskem a na 
závěr i malou sladkostí. Po čtení se všichni pustili do vybarvo-
vání zvířátek, které jsme pro ně vytiskli. Zapojily se všechny děti. 
Setkání bylo moc hezké a těšíme se zase někdy příště. 

Mgr. Eva Šachlová 

Akce uspořádané pro rodiče a žáky

Lesní stezkou do Vlkova
V úterý 10. října 2023 odpo-
ledne se konala pro rodiče 
a děti 1. stupně akce pod 
názvem „Lesní stezkou do 
Vlkova“.

Děti společně se svými rodiči 
procházely vyznačenou lesní 
stezkou, na které sbíraly podle 
kvízových otázek písmenka. Cílem cesty byla biofarma Vlkov, 
kde z posbíraných písmen děti sestavily tajenku a získaly malou 
odměnu. Poté si všichni mohli prohlédnout biofarmu a zakoupit 
místní bioprodukty. 

Touto cestou chceme velmi poděkovat biofarmě Vlkov, jmeno-
vitě panu Karlu Jedličkovi za ochotu, vstřícnost a občerstvení, 
které si pro nás připravil.

Doufáme, že si děti s rodiči společně strávené odpoledne užily.

Mgr. Michaela Semmelbauerová DiS., Mgr. Dana Vojtová, 
Mgr. Hana Chovancová, Mgr. Marta Perničková

Odpoledne s vědou
Dne 8. 11. 2023 se na naší škole 
konalo Odpoledne s vědou, 
které bylo určené pro žáky  3. - 
6. tříd a jejich rodiče. Bylo při-
praveno několik badatelských 
stanovišť. Společným jmeno-
vatelem v biologické části byla 
barviva. Nejprve si zájemci 
mohli připravit mikroskopických preparát z mechu měříku, 
v jehož listech viděli organely (chloroplasty) se zeleným bar-
vivem (chlorofylem). Největší úspěch měla barviva anthoky-
any, které jsou součástí plodů a květů. Anthokyany mění barvu 
v závislosti na pH. Děti přidávaly do vývaru z červeného zelí 
různé roztoky (mýdlo, sodu, ocet) a pozorovaly barevné změny 
roztoku. K dispozici byly také mikroskopy pro přípravu dalších 
preparátů (např. buňky pokožky listu cibule).

V učebně fyziky byly připraveny návody jak pracovat na jed-
notlivých stanovištích. Žáci si mohli se svými rodiči vyzkou-
šet následující úlohy: sestavení vlastního atomu v programu 
na interaktivní tabuli, páku, magnetismus, statickou elektřinu, 
nejmodernější fyzikální metodu na měření pohybu – program 
PASCO s bezdrátovým senzorem pohybu, měření na analo-
govém i digitálním multimetru – měření odporu lidského těla, 
různých dalších materiálů; sestrojení galvanického článku se 
vzorky ovoce a zeleniny;  měření napětí baterií atd. Jak šel čas 
s vývojem laboratorní techniky v oblasti odměřování objemu, si 
bylo možné vyzkoušet na další úloze. Nejprve pomocí skleněné 
pipety a balónku, poté třemi druhy automatických pipet s nej-
různějšími objemy, které se používají v současné době v labo-
ratořích. Úspěch měly i hydrogelové kuličky, které si děti odná-
šely na památku domů.

Těšíme se na další setkání v duchu vědy a techniky! 

Ing. Mgr. Bc. Lucie Novotná, Mgr. Jana Schnelzerová, 
Mgr. Irena Procházková, Mgr. Marcela Cimbůrková

1.A a společné odpoledne s rodiči
V úterý 18. 6. 2024, jsme si s  žáky 1. A a jejich rodiči udě-
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lali společné odpoledne na 
zahradě školy, při kterém jsme 
si opékali špekáčky a prožili 
příjemné chvíle při neformál-
ním setkání.

Mgr. Roman Tlapák

Projektové vyučování na 1. stupni ZŠ Ševětín

Podpora zdravých zoubků v 1. třídách
Preventivní program “Veselé 
zoubky” je zaměřen na děti 
1. tříd základních škol. Jeho 
cílem je podpora správné péče 
o zuby a prevence vzniku zub-
ního kazu. I v třetím tisíciletí 
zůstává zubní kaz nejrozšíře-
nějším infekčním onemocně-
ním, a proto je důležité věno-
vat pozornost zdraví chrupu již 
od útlého věku.

V rámci výuky prvouky proběhla v prvních třídách projektová 
hodina s názvem „Veselé zoubky“. Tématem byly informace 
pro žáky, jak mají pečovat o chrup a jaké hrozí nebezpečí kazů, 
když jí nevhodné potraviny. Plnili úkoly z pracovního listu. Za 
odměnu je čekal balíček s kartáčkem a zubní pastou.

Mgr. Roman Tlapák

Včelí království v 1. A a 1. B
V pátek 24. 11. 2023 se první třídy vzdělávaly trošku jinak. 
Měly výukový program Včelí království s lektorkou z Cas-
siopeii. Děti společně prozkoumaly model včely a dozvěděly se 
mnoho zajímavostí o jejich životě. Poznaly kouzla opylování. 
Podívaly se na svět včelíma očima, přenášely pyl či nektar. 
Zahrály si na vývoj nové včeličky a vyzkoušely, jaké všechny 
profese včelky mají. Děti si program moc užily.

Mgr. Eva Šachlová

Den Země 2024 v 1. B
Den Země připadá tradičně na 
22. dubna. Každoročně tento 
den upozorňuje na ekologické 
hrozby, učí chovat se zodpo-
vědně k životnímu prostředí 
a recyklovat odpad. 

Žáci 1. B si v hodině čes-
kého jazyka užili běhací dik-
tát. K obrázkům s recyklová-
ním odpadu opisovali správné 
věty. Vytvořili si i krásný lap-

book DEN ZEMĚ. Společně se jako parta podíleli na tvorbě 
kooperativního obrazu. Bylo to zábavné i poučné. 

Mgr. Eva Šachlová 

Halloween ve druhých třídách 
Halloweenský duch ožil 1. 11. 2023 ve školních lavicích, když 
se žáci druhých tříd zapojili do projektu plného tradic, zábavy 
a učení.

Projekt začal čtením, při kterém se žáci seznámili se základními 
informacemi o Halloweenu, také si povídali o tom, že v České 
republice máme Den památky zesnulých ,,Dušičky“.

Následovala hallowenská 
bojovka, což byla stezka plná 
záhadných úkolů, kterou žáci 
plnili ve dvojicích a na konci 
rozluštili tajenku.

Samozřejmě nemohly chybět 
ani halloweenské kostýmy. 
Žáci se převlékli do různých 
postav, jako jsou duchové, čarodějnice a superhrdinové. Kos-
týmy a výzdoba vnesly do třídy kouzelnou halloweenskou atmo-
sféru. Druháčci si také přinesli tematické občerstvení, které při-
pravili doma s rodiči.

Po halloweenské hostině, která proběhla o velké přestávce, byla 
pro žáky ve třídě připravena centra aktivit. V těch si žáci pro-
cvičili řazení slov podle abecedy, přepis vět, počítání do dvaceti 
a tvoření z modelíny.

Projekt žákům vytvořil prostor pro zábavnou formu vzdělávání 
a umožnil jim prozkoumat tradice halloweenského svátku.

Žáci druhých tříd si tak užili den plný zábavy a učení.

Mgr. Michaela Semmelbauerová Dis.

Svatý Martin v 1. B a 2. A
Během čtyř vyučovacích 
hodin provázel žáky 2. A pří-
běh o Svatém Martinovi. Pro-
střednictvím pracovních listů, 
poslechu pohádky, zpěvu 
písně a malování byly propo-
jeny hodiny českého jazyka, 
matematiky, prvouky, hudební 
výchovy, výtvarné výchovy 
a pracovních činností.

Žáci si poslechli legendu 
o Martinovi, zazpívali si 
píseň Svatý Martin a vypraco-
vali pracovní listy, díky nimž 
si procvičili zábavnou a všestrannou formou spoustu doved-
ností a vědomostí. Nakonec si vytvořili krásný obrázek s bílým 
koněm a doufají, že jim přinese první sníh.

Mgr. Michaela Semmelbauerová DiS.

V pátek 10. 11. 2023 si žáci 1. B užili projekt SVATÝ MAR-
TIN. Do školy mohli přijít s batůžkem, protože se neučili. Plnili 
různé úkoly týkající se svatého Martina. Zajezdili si jako na 
koni (na židli), vyplnili pracovní list, hledali venku kartičky, kde 
řešili otázky (např. kdy slavíme svátek Martina, o co se Martin 
rozdělil se žebrákem...). Po správném vyřešení úkolů na kar-
tičkách vyšla tajenka: SVATÝ MARTIN Z TOURS. V závěru 
dopoledne si žáci vyrobili Svatomartinský lampion. Dopoledne 
rychle uteklo a děti si den s touto tematikou užili.

Mgr. Eva Šachlová

Karneval ve 2. A
Karnevalové vyučování ve 2. A se uskutečnilo v pátek 8. 3. 
2024 Do školy žáci nepřišli jako obvykle, ale v kostýmech. 
Mezi dětmi se objevila například princezna, zvěrolékařka, čaro-
děj i hokejista. Přestože vypadali jako z pohádky, svoje školní 
povinnosti nebrali na lehkou váhu. Karnevalová výuka byla 
zaměřená na češtinu i na matematiku. Žáci pracovali ve sku-
pinách, kde si vyzkoušeli, jaké to je spolupracovat a společně 
řešit zadané úkoly. V matematice si procvičili sčítání a odčítání 
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do 100. Procvičili si také počí-
tání se závorkami. V českém 
jazyce se věnovali měkkým 
a tvrdým souhláskám, popi-
sovali a vybarvovali klauna. 
Nezapomnělo se ani na čtení 
s porozuměním a běhací diktát, 
při kterém si děti doslova zařá-
dily. Když byla práce hotová, 
přišel čas na odměnu. Žáčci 
si pochutnávali na dobrotách, 
které si přinesli z domova 

a zatancovali si jako na skutečném maškarním plese. K tanci je 
doprovázely jejich oblíbené písničky. Karnevalové dopoledne 
si všichni náramně užili. Poctivě pracovali, ale také si dopřáli 
spoustu legrace.

Mgr. Michaela Semmelbauerová DiS.

Velikonoční projekt ve 2. A
Ve středu 27. 3. 2024 se pro žáky 2. A konal projekt s názvem 
„Velikonoce“. Cílem bylo seznámit děti s krásnými tradicemi 
tohoto jarního svátku a připravit je na blížící se velikonoční 
svátky zábavnou a hravou formou. Celý den byl ve znamení 
veselých velikonočních aktivit. Žáci se zapojili do velikonoč-
ního počítání, čtení i psaní. Naučili se i písničku s jarní temati-
kou, kterou si s radostí zazpívali. Úspěch měla i výtvarná dílna, 
kde si děti vyrobily originální velikonoční vajíčka. Nejprve je 
ozdobily bavlnkami a poté je vybarvily suchými pastely. Žáci 
si tak díky zábavným činnostem prohloubili své znalosti o tra-
dicích Velikonoc, ale také rozvíjeli své matematické, čtenářské, 
písemné i výtvarné dovednosti. Děti byly spokojené a praco-
valy s velkým nasazením.

Mgr. Michaela Semmelbauerová DiS.

Projekt hrdinové Fast ve 2. A
Měsíc únor byl pro třídu 2. 
A ve znamení super hrdin-
ských schopností a záchrany 
životů. Zapojili se totiž do 
vzdělávacího projektu Hrdi-
nové Fast, který je má naučit 
rozpoznat příznaky mrtvice 
a správně zareagovat. Mrtvice 
je jednou z nejčastějších pří-
čin úmrtí. Při rychlé a správné 
první pomoci však mohou být 
její následky značně omezeny. 
Zvýšení povědomí o varovných signálech mrtvice mezi žáky 
tak může zachránit životy jejich blízkých.

Průvodci projektem jsou tři superhrdinové v důchodu, kteří se 
svými super schopnostmi napomáhají včasnému rozpoznání pří-
znaků mrtvice. Společně se svým vnukem provázejí děti zábav-
nou formou celým programem. Jednotlivé úkoly a videa jsou 
pro žáky zajímavě zpracované. Udržely jejich pozornost, moti-
vaci a ti si tak mohli dobře zapamatovat, na co si dát pozor. Zís-
kané informace si se spolužáky navzájem opakovali, naučili se 
i tematickou písničku a předali jejich nově získané vědomosti 
i jejich rodičům a prarodičům. Zvýšené povědomí o mrtvici tak 
může skutečně zachránit životy v jejich okolí.

Projekt Hrdinové Fast efektivní a zábavnou formou plní svůj 
cíl - připravit žáky na možnou krizovou situaci a pomoci jim 

správně zareagovat. Díky svému modernímu zpracování si zís-
kal u dětí velkou oblibu a jistě se stane inspirací pro další školy, 
žáky, učitele a rodiče. 

Mgr. Semmelbauerová DiS.

Pěstování rostlin ze semínek v 2. B
Letos na jaře jsme si 
vytvořili malou zahradu 
na okně. S ostatními 
dětmi jsme se rozhodli 
pěstovat rostlinky ze 
semínek. Bylo to vzrušu-
jící dobrodružství! 

Výběr semínek: Nejprve jsme si vybrali semínka. Každý z nás 
dostal malý květináč a semínka. 

1. Zasetí semínek: Naše učitelka nám ukázala, jak správně zasa-
dit semínka do půdy. Bylo to jako malé tajemství - zakopat 
semínko a doufat, že se z něj stane rostlina! 

2. Pozorování růstu: Každý den jsme sledovali naše květináče. 
Bylo úžasné, jak rychle semínka klíčila. Některé měly dlouhé 
stonky, a některé jemné listy. Poznávali jsme, jak vypadají malé 
okurky, papriky a rajčata.

3. Zalévání a péče: Každý den jsme zalévali naše rostlinky 
a dávali jim dostatek světla. Bylo to jako péče o malé děti. Když 
jsme viděli, jak rostou, byli jsme pyšní! 

4. Soutěž o nejvyšší rostlinu: S ostatními dětmi jsme měli sou-
těž o to, kdo vypěstuje nejvyšší rostlinu. Bylo to napínavé!  Celý 
proces byl nejen poučný, ale také zábavný. Pěstování rostlin ze 
semínek nám ukázalo, jak je příroda úžasná. Byli jsme nadšení 
a hrdí na svou práci! 

Mgr. Dana Vojtová a žáci 2. B

Kočičí zahrada – projekt primární prevence 
3. A

V listopadu a v prosinci 2023 absolvo-
vali žáci 3.A projekt primární prevence 
s názvem Kočičí zahrada. V rámci pěti 
lekcí se žáci na základě příběhů o koč-
kách, které mají lidské vlastnosti, sezná-
mili s tématy: zvědavost, fair play jed-
nání, přátelství, ponižování a spolupráce. 
V každé lekci si zahráli hru a diskutovali 
na dané téma. V průběhu projektu si žáci 
postupně vytvářeli „knížku“ s názvem Kočičí zahrada, která 
obsahuje obrázky k jednotlivým příběhům a kladné i záporné 
lidské vlastnosti k danému tématu. Na závěr si každý z dětí 
vybral jednu kočku z Kočičí zahrady, kterou na základě jejího 
jména a vlastností podle vlastní fantazie namaloval. 

Mgr. Hana Chovancová

Projektový den kyberprostor
Dne 6. 11. 2023 se konal pro-
jektový den KYBERPRO-
STOR.

Cílem tohoto programu 
je, aby se žáci naučili v online 
světě pohybovat a zároveň si 
uvědomovali možná rizika. 

Mnoho lidí považuje inter-
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net za velmi nebezpečné místo a snaží se maximálně oddálit 
setkání svých dětí s?technologiemi. Věřte, že silnice jsou také 
nebezpečné, ale stejně učíme děti jezdit na kole a pohybovat se 
v?provozu. V?obou případech je velmi důležité vštípit dětem 
základní pravidla bezpečnosti. Bezpečnost na internetu je totiž 
velmi provázána i s bezpečností ve fyzickém světě. Pokud 
bychom se v obou světech chovali stejně, riziko by bylo vlastně 
velmi malé. 

Mgr. Dana Vojtová a žáci 2. B

Dne 6. 11. 2023 proběhla beseda o kyberprostroru. U nás ve 
třídě jsme se zaměřili na kyberšikanu. Pustili jsme si naučné 
video: „Nauč tetu na netu“. Řekli jsme si, jak kyberšikanu řešit. 
Seděli jsme v kroužku a povídali jsme si. Někteří z nás se při-
znali, že se s kyberšikanou setkali. Nakonec jsme si udělali tříd-
nickou hodinu, kde jsme si navzájem odpouštěli úmyslné i neú-
myslné křivdy. Tím pádem se náš kolektiv ještě více stmelil. 

Žáci 5. B

Školní akce a exkurze žáků 1. stupně ZŠ 
Ševětín ve školním roce 2023/2024

1. B v knihovně
11. 6. 2024 přivítala paní 
knihovnice Hieková žáky 
1. B. Přišli se podívat, jak 
to vypadá v ševětínské 
knihovně.  Pro některé to 
byla premiéra. Bylo pro 
nás připraveno spoustu 
krásných knih pro začí-
nající čtenáře. Žáci předvedli své čtenářské dovednosti. Zjistili, 
že kromě knih, je tam i spousta zábavných her. Zkusili si zahrát 
hru Twister i Double. Moc jsme si to všichni užili. 

Mgr. Eva Šachlová 

Vrstevnické vyučování v 2. B a v 5. B
V pátek 15.12.2023 a ve 
čtvrtek 21.12.2023 se v 2.B 
a v 5.B odehrával pod tak-
tovkou vrstevnického vyu-
čování. Žáci se rozdělili do 
heterogenních skupin čítající 
druháky i páťáky, společně 
vyhledávali a získávali infor-
mace z nejrůznějších zdrojů. 

Společně vytvořili několik projektů na téma Vánoční zvyky 
a tradice. Součástí těchto projektů byla i fi nanční gramotnost, 
kdy žáci zjišťovali ceny zboží s pomocí iPadů. Další aktivitou 
byla výrova vánočních ozdob z ekologických materiálů. 

Mgr. Andrea Tlachová a Mgr. Dana Vojtová

Vánoční strom pro zvířátka – 2.B a 5.B
Poslední školní den roku 2023 se žáci 2.B a 5.B vydali do lesa 
ozdobit vánoční strom zvířátkům. Každý z žáků něco přinesl. 
Někdo kaštany, jiný ovesné vločky, oříšky, semínka, kuku-
řičné klasy, jablka či mrkev. A protože toho žáci přinesli hodně, 
nakonec jsme ozdobili stromů více. Na začátku vycházky se 
žáci dozvěděli, proč se zvěř na zimu přikrmuje, co je na při-
krmování vhodné a co naopak nikoliv. Řekli jsme si také, jak 
potravu na strom připevnit, aby se k ní zvěř dostala. 

Mgr. Andrea Tlachová a Mgr. Dana Vojtová

Cassiopeia 3.A a 3.B
Ve čtvrtek 1. února 2024 
již po třetí navštívili 
žáci třetích tříd Cent-
rum ekologické výchovy 
Cassiopeia v Českých 
Budějovicích. Tento-
krát se zúčastnili výu-
kových programů Život 
v mraveništi a Včelí království. V prvním programu pronikli 
žáci do tajemného mraveniště a prozkoumali uspořádání jeho 
chodeb a komůrek. Proměnili se v mravenečky a vydali se 
shánět potravu, museli však čelit různým nástrahám. Dozvě-
děli se mnoho zajímavého ze života lesních mravenců. Během 
programu se žáci učili spolupráci, komunikaci a seznámili se 
s významem mravenců v rámci lesního ekosystému. Na závěr 
programu si vyrobili a namalovali mraveniště s mravenci. 
V druhém programu se děti dozvěděly spoustu zajímavostí 
ze života včel, prozkoumaly velký model včely, zkusily se na 
svět podívat včelíma očima a prostřednictvím zábavných her si 
vyzkoušely všechny profese, které včelky zastávají. 

Z Cassiopeii si třeťáci odváželi nejen nové informace, dojmy 
a zážitky, ale i vlastnoručně vyrobené mraveniště.

Mgr. Hana Chovancová a Mgr. Marta Perničková

Planetárium 3.A a 3.B
Ve středu 27. března 2024 
navštívili žáci třetích tříd 
Planetárium v Českých 
Budějovicích.  Nejprve 
v kinosálu hvězdárny 
zhlédli pořad s názvem 
Virtuální telurium. 
Během tohoto pořadu 
se žáci názorně sezná-
mili se základními pohyby Země, Měsíce a ostatních těles slu-
neční soustavy. Dozvěděli se, proč se střídá den a noc, a proč se 
mění roční období i tvar Měsíce. Potom zavítali do sálu planetá-
ria se simulací noční oblohy. Umělá obloha byla prezentována 
v takové podobě, v jaké ji bylo možno vidět v den návštěvy ve 
skutečnosti. Děti byly pomocí cílených otázek vedeny k chá-
pání základních astronomických faktů tak, aby byly následně 
schopny samostatné orientace na hvězdné obloze. Protože v den 
návštěvy bylo jasné počasí, došlo i na pozorování Slunce spe-
ciálně upraveným okulátorem v kopuli hvězdárny. Na závěr 
měli žáci možnost zakoupit si drobné upomínkové předměty 
a pohlednice s astronomickými motivy.

Mgr. Hana Chovancová a Mgr. Marta Perničková

Vlastivědná exkurze 4. A a 4. B
Dne 20. 2. 2024 jsme my, žáci 4. A, 4. B a pět žáků z 5. B jeli na 
vlastivědnou exkurzi do Prácheňského muzea v Písku. Prohlédli 
jsme si historické památky města - Kamenný most, Putimskou 
bránu, hradby hradu, kostel, domy se znameními.... atd. Paní 
učitelky nám ke všemu povídaly zajímavosti a historii. Dokonce 
jsme mohli sledovat v mapě, kudy jdeme. V muzeu pro nás byl 
připraven program s tématem PRAVĚK. Vyzkoušeli jsme si, 
jak se dříve mlelo obilí, tkaly látky a rozdělával oheň. Bylo to 
moc super. Dozvěděli jsme se mnoho zajímavých věci, ze kte-
rých si pak ve škole vytvoříme lapbook.

Kateřina Klímová a žáci 4. A, 4. B
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4. A na dopravním hřišti
Dne 27. 5. 2024 jsme nasedli - my žáci 4. A - do vlaku a jeli 
do Českých Budějovic na dopravní hřiště. Rozdělili jsme se do 
dvou skupin. První skupina si v učebně vysvětlovala teorii sil-
niční dopravy s paní lektorkou formou testů. Druhá skupina ově-
řovala teorii v praxi na dopravním hřišti. Jezdili jsme na kolech, 
poznávali dopravní značky, občas projeli „stopku“ nebo přehlédli 
červenou. Ale vždycky jsme měli možnost chybu napravit. To, 
co jsme se naučili, určitě využijeme třeba během jízdy na kole do 
školy. Paní lektorka odměnila naše vědomosti „průkazem cyk-
listy“ a dopravními kvízy. A hlavně, počasí bylo super! 

Mgr. Jana Palkosková a Katka Klímová

4. B na dopravním hřišti
Jednoho krásného dne, konkrétně 29. 5. 2024, naše třída vyra-
zila na dopravní hřiště. Bylo to něco, na co jsme se všichni těšili, 
protože jsme měli možnost se naučit, jak správně jezdit na kole 
podle dopravních značek a semaforů.

Když jsme dorazili na dopravní hřiště, uviděli jsme spoustu růz-
ných značek a semaforů, stejně jako silnice, křižovatky a kruhové 
objezdy. Nejdříve nám pan instruktor vysvětlil, jaké značky tam 
jsou a co znamenají. Naučili jsme se například, že červená zna-
mená „stůj“ a zelená „jeď“. Taky jsme se dozvěděli, co znamenají 
značky jako „dej přednost v jízdě“ a „zákaz vjezdu“.

Potom jsme dostali kola a mohli jsme si zkusit jezdit. Bylo to 
zábavné, ale taky trochu náročné. Museli jsme dávat pozor na 
značky, na semafory a taky na ostatní spolužáky, kteří jezdili 
kolem nás. Když jsem jel po silnici a přišel ke křižovatce, musel 
jsem se rozhodnout, jestli zastavit nebo jet dál podle semaforu. 
Bylo to jako být opravdovým řidičem!

Po jízdě na kole jsme šli dovnitř, kde nás čekal test z dopravní 
výchovy. Každý z nás dostal papír s otázkami o dopravních 
značkách a pravidlech silničního provozu. Byly tam otázky 
jako „Co znamená tato značka?“ nebo „Co uděláš, když vidíš 
červené světlo na semaforu?“. Museli jsme odpovědět správně, 
abychom ukázali, že jsme se opravdu naučili všechna pravidla.

Když jsme test dokončili, paní učitelka nám řekla, že bychom 
si ve škole ještě měli určité věci procvičit, protože je to velmi 
důležité pro naši bezpečnost, ale i bezpečnost ostatních lidí. 

Byl to skvělý den plný nových zážitků a vědomostí. Naučili jsme 
se, jak být bezpeční na silnici a jak správně používat dopravní 
značky a semafory. Už se těším, až budu moct tyto dovednosti 
použít i mimo dopravní hřiště!

žáci 4. B

Akce s LESY ČR
Dne 11. 10. 2023 proběhla akce s LESY ČR. Akce se zúčast-
nili žáci druhých až pátých tříd. Bylo krásné počasí. Sázeli jsme 
a poznávali stromy. Páni lesáci nám poradili, jak je sázet. Zpo-
čátku nám to moc nešlo, ale když nám to dovysvětlili, tak to šlo 
lépe. Potom jsme se učili, jak se chovat v přírodě. Akce se nám 
všem líbila.

Žáci 5. B

5. B v Českých Budějovicích
Dne 10. 11. 2023 jela naše třída 5. B na výlet do Českých Budě-
jovic. Prošli jsme si historické centrum, kterým nás provázel 
pan Chodura, dědeček našeho Sebíka. Dozvěděli jsme se zají-
mavosti o budějovickém loubí a domech, které jsou na náměstí. 
Viděli jsme na jednom z domů malbu, na které byl svatý Kryš-

tof. Dále jsme se dozvěděli také zajímavosti o klášteře na Piaris-
tickém náměstí. Poté jsme se šli podívat na výstaviště, kde byla 
výstava „Leťme vysoko“. Rozdělili jsme se do dvou skupin. 
První skupina se šla fotit do fotokoutku a druhá skupina se šla 
podívat do motýlí místnosti. Poté, co se obě skupiny vystřídali, 
jsme šli do velké „technické“ místnosti, kde jsme viděli hor-
kovzdušný balon, rogalo, paraglide, animaci o ptácích, rakety 
a vycpané ptactvo ČR. Mohli jsme si tam vyrobit vlastní raketu 
z papíru a vyzkoušet, jestli létá. Moc se nám to líbilo. 

Třída 5. B, Mgr. Andrea Tlachová a Lucie Šutková

5. B na lyžařském trenažeru v INSKI
Ve čtvrtek 11. 4. 2024 nám paní učitelka přichystala výlet do 
Českých Budějovic do INSKI na lyžařský trenažer. Většina z nás 
tam byla poprvé. Ráno jsme měli sraz v půl osmé před školou 
a odjížděli jsme linkovým autobusem ze Ševětína v 7:50 hodin. 
V Českých Budějovicích jsme vystoupili na zastávce „U Chro-
mých“ a dále jsme šli pěšky. V INSKI jsme si nejprve vše pro-
hlédli a odpočinuli jsme si. Pak již byl zapnutý pás a postupně 
jsme se střídali v lyžování. 
Byl to ohromný zážitek, 
byli jsme všichni nadšeni. 
Paní učitelka nás vzala také 
do IGY, kde jsme si mohli 
zakoupit občerstvení. 
Pak už nás čekala cesta 
na autobusovou zastávku 
a odjížděli jsme zpět do 
Ševětína. Výlet se velmi 
vydařil.

Tomáš Havel, žák 5. B

Školní výlety 1. - 5. tříd.

Školní výlet 1. A
V pátek 7. června 2024 navštívila třída 1. A v rámci školního 
výletu Zoologickou zahradu v Hluboké nad Vltavou. Pro žáky 
byl zaměstnanci zoo připraven edukativní program - Vydrý-
sek, ve kterém se dozvěděli něco nového a zajímavého o životě 
a zvycích vyder ve volné přírodě. Výklad žáky velmi zaujal 
a k tématu měli mnoho podnětných dotazů.

Součástí výletu byla samozřejmě prohlídka celé zoo, při které 
děti viděly jak zví-
řata, která již znají ze 
svých domovů, tak 
zvířata divoká.

Mgr. Roman Tlapák

Školní výlet 
1.B

U nedalekého Tálin-
ského rybníka si dali 
uprostřed malebné 
vesničky Selibov 
dostaveníčko čerti, 
hastrmani, víly, skřítci a další pohádková havěť. Kdo je chce 
spatřit na vlastní oči, musí sebrat odvahu a vstoupit do tajemné 
Pohádkové kovárny. Odvahu sebrali žáci 1. B a vydali se tam 6. 
června 2024 na školní výlet. 

Zážitkem už byla jízda  ,,soukromým busem „, jak někdo nazval. 
Jeli jsme tam pouze my 1. B s paní učitelkou. Po delším čase 
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jsme dorazili na místo. První co jsme udělali, byla sváča, pro-
tože nám vyhládlo skoro po hodinové cestě. Poté nás přivítala 
čertice. Seznámila nás s prostředím a úkoly, které nás čekaly. 
Každý si mohl vybrat různý tvar ze sádry na památku a vybarvit 
(motýl, jednorožec, želva, ježek, perníková chaloupka..). Další 
úkolem bylo vyluštit tajenku, kterou připravil čáp Ferdinand. 
Osm pohádkových otázek. Kdo to zvládl, stal se ,,znalcem čes-
kých pohádek.“ Malá nápověda od čertů: S ním vždycky lidem 
dobře je, je chytrý, i když maličký. A když se trošku zasměje, 
jsou všude slyšet rolničky... Kdo je to? Dětem po vyluštění vyšel 
Kašpárek. Za odměnu dostali žáci bobek (bonbón). Na závěr si 
každý mohl zakoupit něco na památku. Nejvíce se líbili ply-
šáci. Počasí nám přálo a náš první společný výlet se moc vydařil 
a moc jsme si ho užili. 

třídní učitelka Mgr. Eva Šachlová 

Školní výlet 2.A a 2.B
Třídy 2.A a 2.B byly na výletě v Chlumečku u Křemže. Výlet 
se oběma třídám vydařil a výlet se jim líbil. V Chlumečku měli 
farmu a zahrádku popsanou do posledního detailu. Měli tam 
ježka (jménem Hedží). Také tam byly lamy, ovce a pes Max. 
Když budete mít štěstí, můžete potkat ledňáčka nebo vydry 
a ryby. A plstili jsme ježka z vlny. Kryštof Konečný

Třídy 2. A a 2. B jely na výlet do Chlumečku u Křemže. Po 
příjezdu jsme šli vyrábět ježka z vlny. Vevnitř nás přivítal pes 
Max. Potom jsem se šli kouknout na afrického ježka. Dále jsme 
viděli lamy, ovce, vydru. 
Na výletě se mi moc líbilo 
a o zvířátkách jsem vyprá-
věla doma. Anička Vithová

Výlet do Chlumečku u Kře-
mže se žákům z 2. A a 2. B 
moc líbil. Na místě si žáci 
plstili ježka z ovčí vlny. 
Mezi žáky pustili živého 
afrického ježka jménem Hedgie. Eliška Foltýnová 

Třídy 2. A a 2. B vyrazily autobusem do Chlumečku u Křemže. 
Plstili jsme si ježka z ovčí vlny, a také jsme viděli ježečka afric-
kého. Naučili jsme se, co ježek jí a co nejí, takže jsme se poučili. 
A moc se mi to líbilo. 

Anička Vozábalová

Výlet 2. B do fi rmy 
Garnea

V pátek 7. 6. 2024 jsme 
byli se třídou na výletě vla-
kem v Neplachově. Navští-
vili jsme tam fi rmu Garnea, 
která prodává zemědělské 
stroje. Na návštěvu nás 
tam pozvali rodiče našeho 
spolužáka Vojty Baštýře. 
Mohli jsme si stroje pro-

hlédnout a některé dokonce i vyzkoušet, jako například traktor, 
nakladač nebo bagr. Všem se nám tam moc líbilo a výlet jsme 
si moc užili. Tímto moc děkujeme manželům Baštýřovým za 
pozvání, věnovaný čas, pohoštění a dárečky. 

žákyně 2. B Josefína Šimková

Školní výlet 3. 
A a 3.B

V úterý 11. června 2024 
zavítali žáci třetích tříd 
v rámci výletu do města 
Tábor.

Dopoledne navštívili Muzeum čokolády. V muzeu absolvovali 
prohlídku vystavených exponátů, dozvěděli se, z čeho a jak se 
vyrábí čokoláda a v místních dílničkách si vlastnoručně vyro-
bili výrobky z marcipánu. Po té následoval nákup občerstvení 
a čokoládových suvenýrů.

Odpoledne se žáci přesunuli do ZOO Větrovy. Zoologickou 
zahradu si nejprve prošli, prohlédli, potom se i zde občerstvili 
a zakoupili různé suvenýry. 
Počasí třeťákům přálo 
a výlet si náramně užili. 

Mgr. Hana Chovancová 
a Mgr. Marta Perničková

Školní výlet 4.A 
a 4.B

30. 4. 2024 se třídy 4.A 
a 4.B vydaly na exkurzi 
do ZOO. Čekal na nás pan 
průvodce, který s námi pro-
šel celou ZOO. O všech 
zvířatech nám zasvěceně 
vyprávěl, znal odpověď na každou naši otázku. Dozvěděli jsme 
se například, proč se medvědovi říká „medvěd“. Prý proto, že 
opravdu ví, kde najít med. Moc  se nám líbily kočkovité šelmy 
- tygr ussurijský, puma, lev se lvicí, ale i medvědi, opice a sovy. 
V ZOO se v současné době staví nová záchranná stanice pro 
zvířata a větší výběh pro lvy. Po prohlídce jsme se občerstvili 
v místní restauraci. Před odchodem ze ZOO jsme si koupili 
na památku malé plyšové zvířátko nebo jiný suvenýr s logem 
ZOO. Počasí nám přálo, moc jsme si výlet užili.

Mgr. Lenka Vondrášková a Mgr. Jana Palkosková

Školní výlet 5.A
S radostí bychom Vám chtěli přiblížit výlet naší třídy 5. A do 
Prahy, který se uskutečnil dne 29. 5. 2024. Naše dobrodružství 
začalo na nádraží v Ševětíně, odkud jsme jeli vlakem směrem 
k hlavnímu městu. Cestou jsme i přestupovali ve Veselí nad 
Lužnicí. Po příjemné jízdě jsme v Praze začali objevovat její 
malebné uličky a historické památky. Nejprve jsme šli z vla-
kového nádraží pěšky směrem k Národnímu muzeu, kde jsme 
nastoupili na metro A směr zastávka Hradčanská. Téměř hned 
po vystoupení jsme   viděli impozantní budovu Chrámu sv. Víta 
a Pražský hrad. Naskytla se nám možnost zblízka vidět výměnu 
hradní stráže, což pro byl pro nás nevšední zážitek. Pokračovali 
jsme Nerudovou ulicí na Malou Stranu, kde jsme procházeli 
kolem domu U Dvou slunců, kde básník Jan Neruda žil.  Násle-
doval Karlův most a jeho nezaměnitelná atmosféra s výhledem 
na řeku Vltavu a Národní divadlo, Vyšehrad.

Na Staroměstském náměstí, kam jsme došli po krátkém občer-
stvení, nás čekalo mnoho dalších zážitků. Nejprve se skupina 
odvážlivců s paní učitelkou Novotnou vydala na výstup na věž 
Staroměstské radnice. Tato neplánovaná akce byla velkým zážit-
kem a zároveň příležitostí pro poznání historického jádra Prahy 
z výšky. Mezitím paní učitelka Stoklasová se zbytkem žáků 
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zhlédla místo popravy 27 českých pánů a vydala se k Rudol-
fi nu a k Filosofi cké fakultě. Blížila se třetí hodina odpolední, 
a tak jsme již všichni netrpělivě, stejně jako mnoho nadšených 
turistů, vyhlíželi zvuk a představení Staroměstského orloje.

Pohodovou chůzí jsme 
došli přes Václavské 
náměstí zpět na nádraží 
a po krátkých náku-
pech se vydali zpět vla-
kem k našim domovům. 
Výlet se nám velmi 
vydařil a máme na co 
vzpomínat.

žáci 5. A, Mgr. Ludvika Stoklasová, 
Ing. Mgr. Bc. Lucie Novotná

Školní výlet 5.B
Ve čtvrtek dne 20. 6. 2024 se vydala třída 5. B s paní učitelkou 
Novotnou a asistentkou pedagoga slečnou Šutkovou na školní 
výlet s exkurzí. Vyjeli jsme autobusem z Ševětína na Borek, 
odkud jsme pěšky kolem lesa a pole pokračovali do Hrdějovic. 
Po cestě jsme se inspirovali modrými chrpami, které chtěli někteří 
namalovat na hrnčířské výrobky. Mířili jsme totiž na exkurzi do 
Hrdějovické keramiky, která je proslulá nejen po České repub-
lice svými modrobílými keramickými výrobky. U vchodu nás 
již vítal provozovatel fi rmy pan Malena. Nejprve jsme si mohli 
s nadšením pomalovat hrnečky, talířky a podkovy, odvážnější si 
vyzkoušeli i barevnou linku tenkým štětečkem na tzv. „káče“, 
na kterou byla potřeba značná dávka trpělivosti. Velmi zručná 
zaměstnankyně paní Benáková nám byla nápomocná, když se 
nějaký tah štětečkem nepovedl a odstranila ho navlhčenou hou-
bičkou. Asi po hodině naší tvorby jsme se mohli jít podívat na 
technologii výroby keramiky. Viděli jsme, jak se hněte hrnčíř-
ská hmota, která je složená z několika druhů jílů s příměsí kao-
linu (ten se donedávna těžil v nedalekém lese), dále jak se pro-
míchává a nanáší glazura a nakonec jak funguje pec. Po výpalu 
v pecích jsou výrobky velmi tvrdé a po poklepání zvoní, jejich 
kvalita je výborná a prý vydrží desítky let. Všichni jsme byli 
v úžasu, když jsme mohli nahlédnout pod ruce zručných malí-
řek, které malovaly květinové (hlavně čekankové) vzory, jeden 
jako druhý. Pro většinu z nás bylo překvapením, jak je ruční 
výroba keramiky složitým procesem.

Úsilné byl náš další pěší cíl. Zvídaví žáci se ptali, proč nese tato 
obec roku 2014 také název Voselno. Vysvětlení dostali poté, co 
jsme měli možnost pohladit si oslíka nedaleko od návsi, který je 
vyobrazen ve znaku obce. Obec Úsilné leží v Lišovském prahu, 
který se vlivem svého geologického původu stal zdrojem mnoha 
nerostných surovin, především zlata a stříbra. Historie Úsilného 
je s hornickým revírem pevně spojena, a to Eliášovo dědičnou 
štolou. Nasadili jsme si helmy, ochranné obleky a vybavili jsme 
se baterkami, zajímavá prohlídka právě této štoly mohla začít. 
Vzrušující podzemní trasa byla dlouhá 350 metrů. Po cestě, 
kterou jsme absolvovali po chodnících, jsme pozorovali stropy 
štoly, které zdobila krápníková brčka a sintrové polevy. Na 

denní světlo jsme opět 
vyšli po schodech rotun-
dou na konci obce.

Docela nám vyhládlo, 
a tak nám paní uči-
telka objednala pizzu, 
kterou jsme s chutí 

jedli v altánu u dětského hřiště. V parném dni nám přišla vhod 
vychlazená voda právě z Eliášova pramene, kterou jsme se 
osvěžili a také se s ní zásobili na cestu do Hrdějovic, odkud nám 
odjížděl vlak do Ševětína.

Den jsme zakončili spaním ve škole s projektem „Malíř“, malo-
vali jsme na plátna abstrakce. Všichni jsme usínali plni zážitků. 

Ing. Mgr. Bc. Lucie Novotná, Lucie Šutková a žáci 5.B

2. stupeň ZŠ

Pobytový zájezd spojený s výukou ve Velké 
Británii

V týdnu od 16.4. do 
21.4.2023 jsme se 
zúčastnili pobytového 
zájezdu spojeného 
s výukou do Velké Bri-
tánie. Vyjížděli jsme 
v neděli v poledne od 
naší školy. Cesta byla 
náročná a zdlouhavá, ale 
výhledy z autobusového 
okénka na mnohých místech za našimi hranicemi stály za to. Po 
dlouhých dvaceti hodinách cesty jsme konečně dorazili do cíle. 
Všechny nás naprosto okouzlila britská architektura a v Lon-
dýně obzvlášť. Jako první jsme navštívili Museum Madame 
Tussauds. Voskové fi guríny, které jsme si prohlédli, vypadaly 
opravdu jako živé. Po krátké přestávce nedaleko Piccadilly Cir-
cus jsme pokračovali procházkou po nejznámějších místech 
v Londýně – Trafalgar Square, Buckingham Palace, Big Ben, 
Palace of Westminster. Další zajímavá místa jsme si prohlédli 
z lodě během plavby po Temži. Večer jsme netrpělivě očekávali, 
až si nás rozeberou naše hostitelské rodiny. Všichni jsme byli 
mile překvapeni, jak přátelsky nás přijaly. Mnozí z nás tak měli 
možnost konverzovat v angličtině a své dovednosti jsme si zdo-
konalovali také v následujících dnech během dopolední výuky. 
Lektoři si pro nás připravili spoustu aktivit a her, např. typickou 
anglickou hru scrable. Odpoledne jsme vyjížděli na výlety do 
blízkého okolí. Navštívili jsme pašerácké jeskyně v Hastings, 
lodní doky v Portsmouth, křídové útesy Seven Sisters, podmoř-
ské akvárium v Brightonu a na závěr vyhlídkovou věž Brighton 
i360. Ve výšce 138 m jsme nafotili poslední snímky a v 7 hodin 
večer jsme se vydali na zpáteční cestu domů. Výlet do Ang-
lie byl doopravdy nádherný a přesvědčil většinu z nás, že se do 
Velké Británie chceme ještě někdy podívat.

Napsaly: Táňa Urbánková a Adéla Vavříčková, žákyně 9.B, 
Mgr. Ivona Hercegová

Svět očima dětí 2023
Jedná se o 20. ročník soutěže pořá-
dané odborem tisku a public rela-
tions Ministerstva vnitra České 
republiky.

Hlavním cílem soutěže je zvýšit 
obecné povědomí žáků v oblasti 
primární prevence rizikového cho-
vání prostřednictvím tvůrčí čin-
nosti.

Záštitu nad 20. ročníkem soutěže 
Svět očima dětí převzal ministr 
vnitra Vít Rakušan.
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Zapojili se žáci prvního i druhého stupně, na téma Pomněnkový 
den a 30 let České republiky, kresbami a literární prací.

5.A - Frolíková Anna, Králová Natálie

5.B - Korandová Šárka, Nepožitková Anežka, Novotná Sára

9.B - Kadlec Vratislav, Urbánková Taťána

Mgr. Burešová Ph.D.

Krajské kolo Jihočeského zvonku 2023
V pátek 12.5.2023 se 
naši žáci Pavel Vese-
lý a Barbora Sýkoro-
vá zúčastnili krajského 
kola v sólovém zpěvu 
ve Strakonicích. Kon-
kurence byla velká. 
Všichni soutěžící zpí-
vali velmi pěkně. Našim 
žákům patří velký 
dík, že se zodpovědně připravili na tuto soutěž a vyzpívali si 
zasloužená první místa ve svých kategorií. Zlato v hrdle neza-
přou.

A velkým uznáním byl i zájem o tyto talenty (Barboru Sýkoro-
vou, Pavla Veselého a Julii Veselou) do známého a uznávaného 
sboru Jitřenka v Českých Budějovicích.

A další velký úspěch slaví Pavel Veselý, který navíc vyhrál 
v kytarové soutěži. 

Všichni se Vám předvedou na školní akademii.

Hudbě zdar!

Mgr. Lenka Vondrášková 

Návštěva Poslanecké sněmovny 
dne 12.10. 2023

Ve čtvrtek 12.10. 
2023 jsme se vydali na 
exkurzi do Poslanecké 
sněmovny se žáky z 8.
A a 8.B a několika 
šesťáky a sedmáky.

Po výstupu z auto-
busu jsme prošli Pražským hradem a potom seběhli Zámecké 
schody, které spojují Hradčanské náměstí s Thunovskou ulicí 
na Malé Straně. Ve středověku tudy vedla příkrá vozová cesta, 
známá jako Strmá cesta, nyní je zde 220 schodů. Brzy jsme byli 
v cíli. Měli jsme časovou rezervu, tak jsme ještě navštívili neda-
lekou Valdštejnskou zahradu. Jedná se o významnou stavbu 
českého raného baroka, patří k areálu Valdštejnského paláce, 
sídla Senátu Parlamentu ČR. Trochu jsme si rozšířili obzory 
z výtvarné výchovy, dějepisu a občanské nauky. Zahrada už 
měla podzimní nádech, ale její italský styl s živými ploty a vod-
ními prvky nás oslovil i nyní. Nejvíce jsme obdivovali oranžové 
kapry v bazénu, které si skoro každý musel vyfotit.

Vrátili jsme se do Sněmovní ulice, kde na nás čekal pan asistent 
paní poslankyně Pavly Pivoňky Vaňkové, zastupitelky města 
Lišov, členky hnutí STAN, pan Miloslav Soukup. Po chvíli 
přišla i paní poslankyně a všichni jsme se odebrali do budovy 
Parlamentu ČR. Prošli jsme recepcí, kde jsme dostali na krk 
kartičky návštěvníka, pak kontrolou, podobnou té na letišti. Pro-
hlédli jsme si prostředí sněmovny, viděli důležité dokumenty 
z historie našeho státu a hlavně běžné dění ve sněmovně. Byl 

jednací den, proto jsme nemohli do předsálí ani do jednacího 
sálu, ale zajímavá byla tisková místnost, do které jsme nahlíželi 
nejdříve přes okno. Probíhal zrovna rozhovor s paní Marké-
tou Pekarovou Adamovou, předsedkyní Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR. Během toho přišli zástupci ČT, připravovali 
kameru na další rozhovor s paní předsedkyní. To byl další záži-
tek, protože pan kameraman byl velmi ochotný a ukázal nám 
práci s kamerou, prý to není „žádná prča“.

Pak jsme se podívali do poslaneckého klubu STAN, pozdra-
vili se s prvním místopředsedou vlády a ministrem vnitra ČR 
panem Vítem Rakušanem a pak jsme se odebrali na galerii pro 
návštěvníky, ze které jsme sledovali jednání poslanců. Probí-
halo téma dopravy.

Celá exkurze končila v jednací místnosti poslaneckých klubů, 
kde jsme si mohli vyzkoušet mikrofony, které byly u každého 
křesla jednacího stolu. Zde proběhla i naše beseda s paní poslan-
kyní, ptali jsme se opravdu na všechno. Paní poslankyně s ocho-
tou odpovídala.

Pak už naše cesta směřovala k autobusu opět po Zámeckých 
schodech, které většina hbitě vyběhla a už nás čekalo další pře-
kvapení. Slyšíme hudbu, vidíme pochodující útvary vojáků, 
střelců a dalších historicky laděných skupin, zakončených kočá-
rem, ve kterém seděl „prezident Masaryk s vojákem“. Podle 
slov jednoho z vojáků se jednalo o nácvik slavnostní akce.

Zážitků bylo dost, ještě jsme odjeli bohatší o architektonické 
poznatky budov Poslanecké sněmovny, která se skládá z kom-
plexu tří bývalých paláců – Thunovský palác, palác Štern-
berských a palác Smiřických a několika měšťanských domů. 
Budeme si pamatovat, že v Thunovském paláci byla v roce 
1918 vyhlášena samostatná Československá republika a zvolen 
první československý prezident T.G. Masaryk.

Mgr. Hana Faloutová

Vernisáž NÁŠ KRAJ v Kulturním domě 
Veselí nad Lužnicí

První listopadový den 
tohoto roku byla zahá-
jena první společná 
výstava žákovských 
výtvarných prací naší 
školy Základní školy 
a Mateřské školy Ševě-
tín a Základní školy 
Veselí nad Lužnicí, 
Blatské sídliště 23. 
Tento nápad vzešel ze setkání vyučujících, kteří doprovázeli 
v loňském školním roce vybrané žáky na semináři pro výtvarně 
nadané děti v ZUŠ v Sezimově Ústí, kterou pořádal ZVAS.

Na výstavě v kulturním domě ve Veselí nad Lužnicí se setkáte se 
širokou škálou výtvarných vyjádření a odlišných přístupů, protože 
každý člověk je zcela jedinečný a obraz je odrazem vlastního já. 
Vybraní žáci z prvního a druhého stupně našich škol (ale i dopl-
něná společná práce dětí z MŠ Ševětín) vystavují obrazy zachycu-
jící zajímavosti z našeho kraje, pocity a dojmy z objevování při-
lehlé specifi cké přírody, díky které je náš kraj tak výjimečný.

Jižní Čechy jsou územím plným rybníků, lesů, kopců, hradů 
a zámků, středověkých měst a romantických vesniček, ale také 
technických staveb, jakou je například Jaderná elektrárna Teme-
lín.

Výtvarné práce všech žáků se moc povedly, a i když nebylo 
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možné některé z kapacitních důvodů umístit, zaslouží si velký 
obdiv. 

Děkujeme za milou spolupráci Základní škole Veselí nad Luž-
nicí a těšíme se na další společné projekty našich škol.

Ing. Mgr. Bc. Lucie Novotná

Mgr. Petr Mikuláš (ZŠ Veselí nad Lužnicí, Blatské sídliště)

Beseda s geologem, paleontologem
V pondělí 13. 11. 2023 
se v ševětínském kině 
pro základní školu usku-
tečnila beseda s geolo-
gem, paleontologem, 
jenž nás uvedl do pra-
věkého dění. Nejprve 
besedě podstoupili žáci 
prvního stupně, po nich 
žáci druhého stupně.

Ihned na začátku mnohým z nás paleontolog zatrhl mylnou 
představu ohledně „největšího dinosaura, T - Rexe“, jehož sku-
tečné jméno je Tyrannosaurus. Tento veleještěr nebyl největším 
suchozemským plazem, neboť jeho celková délka činila 12 m, 
včetně 6 m ocasu. Na tomto názorném příkladě nám tak vysvět-
lil, že uváděná délka těl pravěkých veleještěrů je včetně jejich 
ocasu tvořící polovic jejich celkové délky. Zároveň nám paleon-
tolog vysvětlil morfologický rozdíl mezi býložravým a masožra-
vým veleještěrem, spočívajíce v jejich předních končetinách. 
Zakrnělé, poměrně malé končetiny sloužící k uchopení potravy, 
nýbrž k jejímu rozpárání, měli masožravci, zatímco býložraví 
ještěři měli přední končetiny stejného rozměru jako zadní.

Dalším z mýtů, resp. fi lmových úprav ohledně dinosaurů bylo 
tvrzení, že Raptoři jsou podobného vzrůstu jako člověk a jsou 
schopni ulovit kořist větší než oni samotní. Jedná se však o pou-
hou fi lmovou úpravu, neboť Velociraptoři, nikoli Raptoři byli 
malí, opeření plazi s délkou 1,8 m, kteří neriskovali lov větší 
potravy, než jsou oni samotní. Čili fi lmoví tvůrci jsou navzdory 
vědeckým poznatkům schopni jejich popření, v důsledku lepší 
atmosféry fi lmu.

Dále nám paleontolog představil některé své exponáty, na nichž 
nám vysvětlil rozdíl mezi odlitkem a pravou fosílií, tj., že fosí-
lie má na rozdíl od odlitku větší hmotnost a větší hodnotu (neje-
nom fi nanční, ale i paleontologickou). Jedním z exponátů byl 
pravý pravěký zub Megalodona, ichtyosaura, jehož rozměry 
nebyly zdaleka tak odlišné od žraloka bílého, či zkamenělá sko-
řápka dinosauřího vejce. Ve sbírce však nechyběl ani žraločí 
chrup spolu s jeho ostrými zuby. Na konci besedy jsme si mohli 
odlitky i fosílie prohlédnout, popř. si je potěžkat.

Na konci besedy jsme dostali možnost, se paleontologa zeptat na 
cokoli, co by nás zajímalo ohledně geologie či paleontologie.

Napsal Marek Iška, 9.A

Florbalový turnaj Ševětín 
vs. Dolní Bukovsko

Ve středu 8.11.2023 se v ševětínské tělocvičně odehrál přátel-
ský turnaj mezi žáky ZŠ Ševětín a ZŠ Dolní Bukovsko. Po místní 
palubovce se pohybovala bezmála stovka fl orbalistů a fl orbalis-
tek, kteří byli rozděleni do osmi týmů – z každé školy po čtyřech. 
Týmy se utkaly ve dvou základních skupinách (zlatá a diaman-
tová), z nichž vzešli soupeři do soubojů o jednotlivá umístění.

Turnaj se nesl v duchu fair-play. V zápalu boje došlo i k drob-

ným faulům jako je 
sekání nebo vysoká hůl, 
na konci si však soupeři 
vždy přátelsky podali 
ruku. Ze hry vyply-
nulo, že obě školy mají 
ve svých řadách nadané 
sportovce a sportov-
kyně, zvláštní pochvalu 
zaslouží dvě odvážné 
gólmanky Terka Š. a Janička K., které se nebály čelit prudkým 
střelám ostřílených hokejistů a fl orbalistů. Medailové pozice si 
spravedlivě rozdělili zástupci obou škol.

Z vítezství se radoval tým s pracovním názvem Bukovsko 1, 
stříbrnou příčku obsadil tým Ševětínští červení, bronzovou tro-
fej vybojovali Ševětínští oranžoví. Na dalších příčkách se umís-
tili sestupně Ševětínští modří, Ševětínští růžoví, Bukovsko 3, 
Bukovsko 4 a Bukovsko 2. Poháry a diplomy navrhli žáci třídy 
9. B ze ŽŠ Ševětín (Marek H., Terezie B, Danica H. a Matyáš 
K.). Konečná bilance turnaje je 8 vyhraných turnajů pro Ševětín 
a 6 pro Bukovsko.

Pozitivním závěrem celého sportovního dopoledne byl fakt, 
že nedošlo k žádnému vážnějšímu zranění. Poděkování patří 
zástupcům ZŠ Dolní Bukovsko a vedení obou škol, bez jejichž 
podpory by se tato akce neobešla. Těšíme se na další společné 
sportovní nebo i jiné zážitky. (fotografi e)

Sportu zdar a fl orbalu zvláště!

Mgr. Michaela Tušlová a Mgr. Jan Duspiva

ZŠ Ševětín: 
Pár vět od samotných sportovců:

Musím vyzdvihnout atmosféru při podporování ve všech zápa-
sech včetně fi nálního, který tedy pro naši školu neskončil nej-
lépe, ale červení bojovali dobře, protože měli proti sobě ty 
nejlepší z Dolního Bukovska. Jediné, co se ostatním žákům 
nelíbilo, byly naše namíchané týmy z 6. až 9. tříd a druhá škola 
si mohla složit tým podle výkonosti, ale uznávám, že tím si ale-
spoň zahrálo co nejvíce zájemců. Doufám, že se bude těchto 
akcí konat víc, kvůli skvělým zážitkům a samozřejmě ulití ze 
školy. :-) 

Karolína K., 9. B

Hrálo se celkem 16 utkání. Každý tým zahrál 3 zápasy a jeden 
pak o umístění. Jeden zápas trval 12 minut. Na turnaj se chodili 
koukat i ostatní žáci společně s vyučujícími. Halou se nesla pří-
jemná atmosféra a všichni jsme si turnaj moc užily. 

Eliška P., 6. A

Líbilo se mi, že můj první zápas za školu byl povedený, sice náš 
tým byl 4., ale i tak jsem si to užil. Těším se na další utkání. 

Vojtěch R., 6. A

Skvělý úspěch Veroniky Paurové z 9.A
Další skvělý úspěch Veroniky Paurové z 9.A v literární sou-
těži.

Kdo umí, umí. Pravdivost těchto slov potvrdila Veronika 
Paurová z 9. A, která ve velmi krátkém čase uspěla již ve 
druhé literární soutěži. Tentokrát se jedná o 12. ročník pro-
jektu Face2Art, kde obsadila nádherné 2.-3. místo v kate-
gorii Povídka autorů od 13 do 17 let. Zabodovala se svým 
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dílem O kapce vody, které původně vzniklo jako školní slo-
hová práce, ale bylo několikrát přepracováno až do výsledné 
podoby, kterou najdete níže. Patronkou této kategorie byla spi-
sovatelka Daniela Fischerová, známá autorka rozhlasových her 
a scénářů, která rozhodla o konečných výsledcích. Jednalo se 
o soutěž s velmi širokým rozpětím - bylo možné zapojit se cel-
kem v sedmi kategoriích (Hudební skladba, Píseň, Fotografi e, 
Film, Báseň, Povídka a Choreografi e). Slavnostní předání cen 
se uskutečnilo 9. prosince 2023 v Praze.

Děkujeme Veronice za vzornou reprezentaci školy a přejeme jí, 
aby ji úspěchy motivovaly k další literární tvorbě.

Mgr. Jana Chalupová

O kapce vody
Byl jasný večer, zdálo se, že snad všichni lidé ve městě si dnes 
v barech a na bujných večírcích užívají krás života, které zlatá 
dvacátá léta nabízela. I když možná ne úplně všichni – jeden 
muž, někteří by možná řekli i chlapec, v němž již odmala dří-
mala básnická duše, sedě ve svém koženém křesle v patře nad 
barem, zasněně sepisoval příběh zformovaný všemi svými 
pocity a myšlenkami do románu v naději, že by při troše štěstí 
mohl něco vydělat nebo se snad i proslavit. Přál si prožít ten 
svůj americký sen. Při svém snění měl v oblibě popíjet víno…

A nyní je načase představit si také vašeho vypravěče. Já nejsem 
v tomto příběhu tím důležitým aktérem, ba naopak – jediným 
mým údělem po celou mou existenci zde mezi vámi je pouze 
být svědkem těch nejrůznějších událostí, které si jen dokážete 
představit. Jsem molekula vody. Ale molekula je moc dlouhé 
slovo, takže mi dovolte říkat si kapka. Právě jsem v klidu 
a pokoji odpočívala ve sklenici na víno a užívala si alespoň 
trochu světla, které produkovala lampa opodál, neboť v sudu, 
v němž jsem měla uzrát se zbytkem suchého červeného, jsem 
strávila nemálo času. Žel bohu jsem však za pár chvil skončila 
v trávicím traktu našeho mladého umělce, ale co se dá dělat?

Cestovala jsem dalších pár let po světě a na mladíka s vínem 
jsem si vzpomněla jen párkrát. A to do jedné bouřky, kdy jsem 
s pár svými sestrami spadla do vlasů jednomu vojákovi, který 
mi se mi zdál být v tu chvíli cizí. Nicméně u večeře si k němu 
přisedl nějaký další muž v uniformě. „Ty jsi nový, viď?” otá-
zal se můj voják. „Jo,” odpověděl, „chtěl jsem bojovat za svou 
vlast. Rodiče protestovali, div mě nevydědili. Prý „budeš nám 
tu na farmě hezky pomáhat“, říkával vždycky táta.

Ten můj zatím jen krátce přikývl a pustil se do jídla. Možná by 
mohl být víc komunikativní,

taky se chci něco dozvědět…

„Jak ses sem dostal ty?“ zeptal se ho k mému štěstí nováček. 
„Chudoba,“ odvětil, „chtěl jsem být spisovatelem, ale pak při-
šla krize, tak jsem se tak potloukal od kšeftu ke kšeftu, až jsem 
skončil tady.“ Naneštěstí pak vlasy uschly a já byla odváta vět-
rací šachtou na moře, kde jsem sledovala, jak je letadlová loď 
i se zbytkem fl otily bombardována letadly, která se jako andělé 
smrti objevila mezi mraky. To už mi bylo jasné, že příběh tohoto 
človíčka tady končí.

„Vidíš, já tomu nebohému chlapci říkal, že nemá chodit do 
armády, radši měl zůstat doma na farmě,” povídal nějakou dobu 
po rozhovoru jeden farmář své brečící manželce, trojnásobné 
matce, která se právě dozvěděla, že její syn pravděpodobně 
zemřel na lodi, načež jí její muž natočí sklenici vody, která 
neobsahuje nic jiného než vašeho vypravěče. Svět je opravdu 
malý, že? Být kapkou je vlastně absolutně úžasné. Stanete se 

svědky neskutečných věcí, které vcelku ani nejsou důležité, jen 
čiře fascinující. A je to vůbec nakonec všechno jenom o příbě-
zích? Možná je v tom taky jakýsi neurčitý pocit stálosti. Že utrh-
nete-li květinu, možná zemře, ale její tělo, roztrhané, rozložené, 
zkrátka v úplně jiné podobě, tu přece zůstane navždy. Že po té 
zemi, po níž teď chodíme my, chodili naši předci dávno a budou 
chodit naši potomci, dokud tu bude. No není to úžasné, jakou 
pouť už máme my všichni stejně jako ta voda za sebou?

Napsala: Veronika Paurová, 9.A

GLOBAL MONEY WEEK 2024
Světový týden vzdělávání o penězích a fi nanční gramotnosti 
2024.

Smyslem iniciativy je upozornit na nutnost výuky a osvojování 
si zdravých fi nančních návyků od útlého věku až do dospělosti.

Dne 20.3.2024 se naše škola, konkrétně žáci ze 7. a 8. tříd, 
zapojí do projektu GLOBAL MONEY WEEK. Součástí tohoto 
projektu bude probíhat 
spolupráce s lektorkou 
fi nanční gramotnosti. 

Při samostatné práci 
žáci vymýšleli, co by 
udělali, kdyby vyhráli 
100 milionů korun. 
Tento úkol byl zaměřen 
na schopnost plánovat 
a přemýšlet o efektivním a zodpovědném nakládání s penězi, na 
podnícení diskuse o hodnotě peněz a o tom, jak mohou peníze 
ovlivnit náš život a společnost. Ve druhé, skupinové aktivitě, 
žáci pracovali na příkladech příjmů a výdajů dvou ukázkových 
rodin a vyzkoušeli si tak rozpočtování a plánování fi nančních 
zdrojů a výdajů.

V neposlední řadě se žáci seznámili i s problematikou pochyb-
ných fi nančních nabídek.

Věříme, že tato akce přispěla k posílení fi nanční gramotnosti 
našich žáků a schopnosti rozpoznávat potencionálně nebez-
pečné fi nanční situace.

Exkurze na Jihočeskou univerzitu – 
katedru chemie

Dne 4.3.2024 se uskutečnila exkurze na Jihočeskou univerzitu 
v Českých Budějovicích pro vybrané žáky s hlubším zájmem 
o přírodní vědy. Vyjelo na ni 16 žáků a paní učitelka Novotná. 
Mohli jsme si vyzkoušet laboratorní vybavení a jednoduché 
pokusy.

Sraz jsme měli v 7:40 
hodin na náměstí 
v Ševětíně. Odjížděli 
jsme autobusem z Ševě-
tína v 7:57 h. Tímto 
autobusem jsme dojeli 
na autobusové nádraží 
(Mercury), kde se 
k nám připojila bývalá 
paní učitelka jako další 

doprovod. Následně jsme jeli autobusem číslo 3 až k Jihočeské 
univerzitě. Šli jsme do úplně nově předělané katedry chemie 
JČU, která tam stojí teprve pár měsíců. Zde se nás ujal pan Mgr. 
Martin Šeda, PhD. (který už tam působí 15 let). Ukázal nám, 
kdeco je a co smíme nebo naopak nesmíme dělat v chemické 
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laboratoři. Vyzkoušeli jsme si vyrobit vlastní gelovou svíčku bez 
knotu jen za pomoci chemie (voda, fenoftalein a octan vápenatý 
s kapkou hydroxidu sodného). Ta po vyklopení z kádinky hořela 
modrým plamenem. Dalším pokusem bylo zjistit jakou barvu 
má zelí. Zdá se to jednoduché, ale může mít 8 nebo dokonce 
9 barev. Roztok šťávy z červeného zelí jsme odlili do kádinky 
a do něj pak postupně pomalu po kapkách přidávali kapátkem 
roztok hydroxidu a pozorovali jsme změny barvy. Přesnou hod-
notu pH šlo také zjistit měřením na přístroji.

Kromě toho jsme si zkusili barvy i rozdělovat pomocí chroma-
tografi e. Jednalo se o barvy přítomné v rostlině fi alce. Zelené 
barvivo chlorofyl jsme pozorovali z listů a fi alové z květu. Des-
tičku z chromatografi e jsme si mohli na památku odnést domů.

Následovalo zapálení vlastnoručně vyrobené dýmovnice panem 
Šedou, kterou zapálil před budovou univerzity. Všude kolem 
nás byl bílý dým a zážitek jsme si mohli natočit na mobil.

Nejvíce se mi líbila výroba vlastní svíčky, protože mě fascino-
valo, že hned poté co jsme obě dvě látky slili dohromady, tak to 
okamžitě ztuhlo.

Zpátky jsme jeli vlakem v 13:02 hodin z nově předělaného vla-
kového nádraží v Č. Budějovicích. Ke škole jsme přijeli akorát 
včas na oběd. Moc se mi tam líbilo, a ačkoliv chemii ve škole 
ještě nemám, tak jsem se s některými základy již seznámila. 

Eliška Pajmová, 6.A

Lyžařský kurz 2024

Den první a druhý
Od školy jsme vyrazili před půl pátou odpolední a po zhruba 
hodinové cestě jsme dorazili v neděli podvečer k naší cílové 
destinaci Penzionu Kobylnice. Kvůli nevhodnému terénu jsme 
museli posledních 600 metrů dojít pěšky. Veškerá bagáž nám 
byla naštěstí odvezena až k penzionu, a tak výstup nebyl až 
tak náročný. Po rychlém ubytování jsme šli rovnou na večeři 
(rizoto). Po večeři nás čekalo vybalování a úklid pokojů, pro-
tože již první den přišlo na řadu oblíbené bodování. V půl osmé 
nás čekala úvodní přednáška na téma Bezpečnost a základní 
techniky lyžování. Po prezentaci jsme se přesunuli do pokojů 
a ve 22:00 ulehli do postelí.

Den druhý začal ran-
ním budíčkem v 7:00. 
Následně jsme se pře-
sunuli na snídani, která 
byla formou švédských 
stolů. V 7:45 jsme se 
vydali po svých k auto-
busu. Na Hochfi cht 
jsme dorazili lehce po 
deváté hodině. Po roz-

dělení do 3 skupin jsme se na to konečně vrhli. Během prvního 
dne si učitelé vysloužili výstižné indiánské přezdívky, dle svých 
schopností a dovedností. Skupinu číslo jedna (prvně na lyžích) 
měla na starost náčelnice „Vostrá hrana“ (Michaela Tušlová), 
skupinu dva vedla zkušená lyžařka „Bradou ryjící po hrudníku 
jezdící“ Ivona Hercegová a skupinu číslo tři si vzal pod svá kří-
dla „Krátká hůlka – načesaná ofi nka“ Jan Duspiva. Záda nám 
kryl „Ranhojič Milan alias Bebíčko Hynek“. Na sjezdovce nás 
přivítalo rakouské sluníčko. Dopoledne byly sjezdovky rela-
tivně dobře upravené, zejména strana směrem na Schwarzen-
berg. Dopolední program skončil v 12:30, na ten plynule navá-
zal oběd v podobě špaget s boloňskou omáčkou. V 14:00 jsme 

se vydali opět na svah. Sjezdovky už nebyly v nejlepší kondici, 
sluníčko a teplé počasí vykonaly své a tak byl sníh místy těžký 
a mokrý.  Na konci dne už byla na dětech znát únava z lyžování, 
za což jsme jako učitelé byli rádi, neboť v neděli večer měly 
děti ještě energie na rozdávání. Ve 20:00 nás čekala první spo-
lečná zábava v podobě notoricky známých her „Židličkovaná 
a Městečko Palermo“, kterou si pro nás připravily holky ze 7. 
B. Ihned poté jsme strávili necelou hodinu u hraní deskových 
her a následně se odebrali do pokojů. Těšíme se na další den 
s pozdravem učitelé a žáci lyžařského kurzu Hochfi cht 2024. 
Skol. 

Mgr. Jan Duspiva

Exkurze 7.A na Vrbenské rybníky 
- vodní ptáci

V úterý 26.3.2024 jsme 
se s žáky 7.A zúčast-
nili exkurze na Vrben-
ské rybníky v Českých 
Budějovicích. Naším 
cílem byli především 
vodní ptáci, ale nepo-
hrdli jsme ani botani-
kou. Na začátek jsme 
shlédli unikátní hníz-
diště kolpíků bílých a kvakošů nočních. Na rybnících plavalo 
také množství kachen (například poláků chocholaček a zrzohlá-
vek rudozobých) a dokonce jsme viděli i námluvní rituály 
potápky roháče. Také kolonie volavek popelavých a kormoránů 
velkých nás velmi zaujala. Z botaniky jsme zkoumali například 
různé typy trichomů. Odpočinek se neobešel bez ohně (samo-
zřejmě mimo rezervaci) a buřtů. Nakonec si žáci své poznatky 
osvěžili a upevnili vyplněním pracovních listů u limonády 
v minipivovaru Kněžínek, kde je i krásná ptačí pozorovatelna.

Mgr. Irena Procházková

„SCIENCE PROJEKT“ 
pro ZŠ a MŠ Dolní Bukovsko

V pondělí 18.3.2024 jsme na naší škole připravili „SCIENCE 
PROJEKT“ pro ZŠ a MŠ Dolní Bukovsko v naší učebně fyziky. 
S žáky jsme nejprve diskutovali o pojmu „science“. Slovo science 
z angličtiny v překladu znamená „věda“ a ve své podstatě je také 
propojením fyziky, chemie a biologie (přírodopisu). Nejrůzněj-
šími zážitky a pozorováním přírody, které žáci sami zažili a popi-
sovali je, došli k závěru, jak je vše úžasně propojené.

V úvodu našeho bádání jsme si prošli laboratorní řád odborné 
učebny fyziky a také jsme si povídali o bezpečném chování 
v laboratoři. Na odměrných nádobách si žáci vyzkoušeli odmě-
řování objemu, a také se poprvé setkali s pipetováním pomocí 
balonku nebo s nejmodernějšími automatickými pipetami. Před-
mětem našeho dalšího zkoumání byly anthokyany - ve vodě roz-
pustná barviva obsažená v rostlinách, která se nacházejí ve vaku-
olách některých 
buněk rostlin. Tyto 
látky mají zajíma-
vou vlastnost: mění 
svou barvu v závis-
losti na pH. Vzo-
rek z výluhu zelí, 
který se rozléval do 
zkumavek a ke kte-
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rému se pipetovali vzorky nejrůznějších látek jako např. ocet, 
mýdlo, pivo, coca cola apod., byl skvělým médiem pro pozo-
rování změny barvy v závislosti na pH. Výsledné zbarvení bylo 
porovnáváno s barevnou škálou pro určení pH. Žáci v závěru 
sami formulovali své výsledky a diskutovali o svých poznatcích 
s ostatními pracovními skupinami.

Propojování předmětů utváří žákům ucelený pohled na svět. Žák 
získá celistvý obrázek o dané problematice, díky čemuž si učivo 
snáz zapamatuje. Přírodovědné vzdělávání je jistě důležitým 
aspektem pro život budoucích dospělých lidí na celé naší pla-
netě a myšlení v souvislostech je dobrý nástroj pro ochranu naší 
Země.

Ing. Mgr. Bc. Lucie Novotná a Mgr. Irena Procházková

Kroužek: Robotika hrou - digitální dobro-
družství pro naše školáky

V naší základní škole se otevírají dveře do digitálního světa 
plného zábavy, vzdělání a objevů. Naši žáci mají tu vzácnou 
příležitost ponořit se do fascinujícího světa robotiky na kroužku, 
který se koná pravidelně každou středu s paní učitelkou Mgr. 
Michaelou Tušlovou.

Kroužek robotiky přivítal letos patnáct odvážných průzkumníků, 
kteří se rozhodli objevit tajemství mikrobitů, LEGO WeDo, 3D 
tisku a umění programování. Tyto moderní technologie nejenže 
rozvíjejí digitální dovednosti, ale také podporují kreativitu, 
logické myšlení a týmovou spolupráci. Komunikace a spo-

lupráce jsou doved-
nosti nezbytné nejen 
v digitálním světě, ale 
i v každodenním životě.

Každé setkání kroužku 
je naplněno radostí 
a nadšením, kdy žáci 
společně pracují na růz-
ných projektech. Od 
sestavování a progra-
mování robotů LEGO 
WeDo, přes vytvá-
ření světelných efektů 
s mikrobitovými panely 
až po řešení zapeklitých 
úkolů.

Věříme, že kroužek robotiky je pro naše žáky nejen místem 
zábavy, ale i důležitou součástí jejich vzdělávacího procesu.

Žákům naší školy nabízíme širokou škálu kroužků, které podpo-
rují jejich hlubší zájem v daném předmětu.

Ing. Mgr. Bc. Lucie Novotná 
(koordinátorka školy pro podporu nadání)

Přírodovědná exkurze v Třeboni (Algatech 
a SŠRV)

V pondělí 6. května 2024 nám zvonil budíček již velmi brzy. 
Sešli jsme se v 6:25 h v Ševětíně na náměstí, odkud jsme netr-
pělivě vyhlíželi autobus do Třeboně. Vybraní žáci naší školy 
s hlubším zájmem o přírodní vědy, zejména o vodní ekosys-
témy a rybářství se vydali na cestu autobusem na dvě exkurze. 
Cesta byla přímo vyhlídková, nebe bylo modré a krajina se 
chvilkami postupně zahalovala do magické mlhy, v májové 
krajině jsme pozorovali několik rozlehlých rybníků. Netrpě-
livě jsme vyhlíželi malebné město Třeboň. Po příjezdu začala 

naše vycházka kolem Bertiných lázní a hráz jednoho z rybníků 
se nám zdála jako ideální místo pro piknik. Měli jsme radost 
z pobytu venku v klidné přírodě a někteří nadšenci dokonce 
věnovali část svého času svačiny na odlov a zkoumání pulců, 
které po prohlédnutí samozřejmě vrátili zpět do rybníka. Krásná 
příroda kolem nás nadchla, během cesty jsme měli to štěstí spat-
řit i labutě a dokonce tři volavky.

Svižnou procházkou jsme došli k budově Opatovického mlýna 
z 18. století, kde sídlí Mikrobiologický ústav AV ČR, ALGA-
TECH – centrum řasových biotechnologií. V současnosti patří 
Centrum ALGATECH mezi světově uznávaná pracoviště základ-
ního a aplikovaného výzkumu mikroskopických řas, sinic a foto-
syntetických bakterií, včetně vývoje řasových biotechnologií. Je 
největším pracovištěm zabývajícím se výzkumem mikroskopic-
kých řas v České republice. Naši žáci měli možnost zhlédnout 
zajímavou prezentaci o druzích řas, sinic, jejich původu, vhod-
ných podmínkách pro jejich pěstování, využití v potravinářství, 
lékařství a farmacii. Následovala praktická prohlídka laboratoří, 
technologické linky pro zpracování řas k dalšímu využití včetně 
sprejové sušárny apod. Žáky nadchl nejmodernější kapalinový 
chromatograf v ceně přes 
14 miliónů korun.

Našim dalším cílem byla 
návštěva Střední školy 
rybářské a vodohospo-
dářské Jakuba Krčína  - 
cesta pokračovala dál 
po hrázi Opatovického 
rybníka, kolem Schwan-
zenberské hrobky, po 
hrázi rybníka Světa a přes třeboňské náměstí, kde jsme ochut-
nali skvělou zmrzlinu. Podařilo se nám najít jednu z šesti budov 
školy. Zde jsme měli možnost navštívit Rybářské muzeum 
a některé učebny. Zaujala nás učebna pro vyplétání rybářských 
sítí a opravu sakovin, kde prý studenti tráví 8 hodin denně po 
dobu 14 dní, aby se zde naučili zejména trpělivosti a zlepšili 
svoji zručnost. Poté jsme se přesunuli do další budovy školy, 
kde se rybáři věnují akvaristice a z těchto akvárií jde většina 
rybiček do prodeje pro české zverimexy.

Následně jsme měli možnost si v budově pro praktický výcvik 
vyzkoušet zajímavé fyzikální a hydrologické experimenty: 
demonstrace odplavování sedimentu v korytě řeky, zanášení 
sedimentu ve vodních nádržích, vznik srážek a jejich cesta 
korytem řeky, demonstrace povodní a jiné. Před budovou jsme 
byli také zaujati terénní hydrometeorologickou stanicí.

Návštěva třetí, nejnovější budovy začala přednáškou v aule 
o historii českého rybníkářství, zejména na Třeboňsku, dozvě-
děli jsme se i o zakladatelích českého rybníkářství, chovu ryb, 
druzích ryb a žáci měli možnost se zapojit do vědomostního 
kvízu.  Za správné odpovědi byli odměněni drobnými cenami, 
které jim udělaly radost.

Do Ševětína jsme se vraceli vlakem s přestupem na další spoj ve 
Veselí nad Lužnicí. Příjemně unaveni, s 15 kilometry v nohách 
se již teď těšíme na další naučný výjezd.

Ing. Mgr. Bc. Lucie Novotná a vybraní žáci 5. – 7. tříd

Exkurze do Archeoskanzenu Trocnov – 6.A 
a 6.B

Ve čtvrtek 23.5.2024 jsme se vypravili na malý výlet do histo-
rie. Na cestu jsme se vydali vlakem. V půl deváté jsme dora-
zili do Borovan a odtud jsme po malé přestávce na rychlé dopl-
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nění zásob pokračovali 
pěšky do archeoskan-
zenu. Počasí nám přálo, 
a tak asi tříkilometrová 
procházka jarní přírodou 
byla moc fajn. Nejprve 
jsme si prohlédli památ-
ník Jana Žižky a pak už 
nás čekal naučný a záro-
veň i zábavný program 

o životě lidí ve středověku na přelomu 14. a 15. století. Prohlédli 
jsme si obydlí zemana, bezzemka, chalupníka i sedláka. Mohli 
jsme si vyzkoušet spoustu věcí – mlátit obilí, dobové zbraně 
a výstroj, roztočit káču, nabrat vodu ze studny, obléknout se do 
dobového oblečení apod. Každý z nás měl u sebe pracovní list, 
ve kterém si vždy po skončení jednotlivých částí mohl prověřit 
svou paměť a správně vyřešit zadané úkoly. Po skončení pro-
gramu pro nás pracovníci parku připravili ohniště, a tak jsme 
si za odměnu mohli opékat buřty. Po vydatné svačince jsme se 
vydali na cestu zpět. Domů jsme dorazili po páté hodině, zdravě 
unavení a plní dojmů. Výlet se nám líbil. 

Mgr. Ivona Hercegová a Mgr. Jana Šustrová

LOMAZ – ATLETICKÉ ZÁVODY 2024
V pondělí 27. května 2024 se naše škola zúčastnila atletických 
závodů v Lomnici nad Lužnicí. Na letošní ročník dorazilo cel-
kem 9 škol. (Veselí nad Lužnicí 2x, Dolní Bukovsko, Lišov, 
Lomnice nad Lužnicí, Ševětín, atd). Minulý rok se nám podařilo 
zvítězit, a tak jsme letos poctivě trénovali a vybírali konečnou 
sestavu reprezentantů:

Mladší žáci:

Petra Eichnerová, Natálie Kubíčková, Ivana Vysloužilová, 
Anitta Hromádková, Jan Klečka, Vojtěch Klečka, Patrik Čech, 
Patrik Zabilka, Lukáš Jára, Vojtěch Sukdol, Václav Novotný,

Starší žáci:

David Flegl, Lukáš Klečka, Nikol Herdová, Sára Novotná, 
Daniel Sim, Matěj Šitera, Tereza Tržilová, Liliana Simpson, 
Zuzana Bužková, Nikol Chrtová, Eliáš Diamant, Pavel Niko-
dem, Jakub Frolík, Marek Iška, Josef Sýkora, Karolína Čadová, 
Filip Doležal, Danica Herdová, Martin Jindra, Karolína Ková-
řová, Matyáš Kušnír, Anežka Vlčková, Tereza Vlažná 

I letos se soutěžilo o dva krásné poháry. Pro jejich získání bylo 
zapotřebí nasbírat co nejvíce zlatých medailí (prvních míst). 
Letošní rok byl napínavý až do posledních disciplín. V průběhu 
soutěže jsme se s pohárem pomalu loučili, ale strhujícím fi ni-
šem a výbornými štafetami jsme se se ziskem deseti zlatých 
medailí stali celkovými vítězi akce s názvem LOMAZ. Závě-
rečné oslavy opět nejvíce odnesli pan učitel Duspiva a paní uči-
telka Tušlová, kteří ze závěrečného focení odešli „krapet polití“. 
Prakticky během celých závodů nám svítilo sluníčko a menší 

sprška tudíž byla příjemným ochlazením. (fotografi e)

Medailové výsledky jednotlivců:

1. Bužková – 2x zlato I. Vysloužilová – 1x zlato

2. Kubíčková – 2x zlato M. Jindra – 1x stříbro, 1x bronz

3. Tržilová – 1x zlato, 1x stříbro D. Herdová – 2x stříbro

4. Kovářová – 1x zlato J. Klečka – 1x bronz

5. Sukdol – 1x stříbro 

Vítězné štafety:

Čadová, Chrtová, Tržilová, Bužková,

1. Klečka, P. Zabilka, V. Sukdol, V. Novotný

2. Kubíčková, A. Hromádková, P. Eichnerová, I. Vysloužilová 

Celkové pořadí škol:

Ševětín – 10 zlatých

Lišov – 9 zlatých

Veselí nad Lužnicí I. – 4 zlaté

Mgr. Jan Duspiva

Výlet devítek do Adrenalinového parku 
Březová

V neděli 12. května 2024 se třídy 9. A a 9. B vypravily na svůj 
poslední společný výlet do Outdoor resortu Březová. Čím lep-
ším zakončit skvělých devět let než třemi dny adrenalinu a dob-
rodružství?

Po poměrně dlouhé, ale nepochybně zábavné cestě vlakem 
a následně i autobusem jsme dorazili k pohádkově vyhlížejí-
címu místo v údolíčku mezi kopci a poli. Našim pohledům neu-
nikly věže, starobyle vypadající budovy, lanové atrakce, rybník 
a spousta dalších lákadel. Ubytovali jsme se v malebných chat-
kách, které stály přímo naproti posezení u rybníka, kde jsme 
později rádi pobývali.

Následně se nám představila naše instruktorka Lůca, která 
nás po celém komplexu provedla a letmo nám popsala, co nás 
v nadcházejících dnech čeká. A pak už jsme mohli jít okusit to, 
co resort nabízí, na vlastní kůži na horolezecké stěně! Myslím, 
že všichni, kdo se zapojili, zvládli lezení obstojně, a tak jsme se 
odměnili menší svačinkou. Hned nato jsme zamířili na obtížnější 
atrakci, lanový komplex, který bije do očí už z dálky. Ten jsme 
také úspěšně překonali, a tak jsme se mohli vydat na poslední 
věc v našem plánu pro tento den: únikovku. Kombinace výšek, 
tobogánu a strašidelného domu byla neobvyklá a rozhodně ne 
nudná. K večeři jsme měli maso s brambory a po ní jsme ještě 
navštívili hřiště noblesně nazvané Nottingham, disponující snad 
tím nejprudším tobogánem pod sluncem. A pak už byl čas jít 
spát, abychom na další dny měli dostatek energie. Tušili jsme 
totiž, že jí budeme velmi potřebovat.

Další den po snídani jsme začali den skokem z 12 metrů na laně, 
které nás po chvilce volného pádu pomalu pustilo dolů. Jeli-
kož se nepovažuji za nijakého milovníka výšek, byla to pro mě 
osobně opravdu záživná výzva. Pokračovali jsme pokojnější jíz-
dou na raftech, jež ovšem později také ožila vodními bitkami. 
Než jsme se stihli osušit, vysvětlila nám Lůca další aktivitu: 
jízdu na lanovce z oné dvanáctimetrové věže přímo do ryb-
níku.

Po obědě následovala aktivita, na niž se mnozí z nás těšili - 
paintball. Mohli jsme si díky němu živě představit, jaké je to 
ocitnout se v přestřelce jen s drobným rozdílem, že jako náboje 
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byly použity kuličky s barvou. Poté jsme si vyzkoušeli proplazit 
se mezi paprsky a zjistit tajný kód během krádeže muzea v další 
únikové hře. Hned nato jsme se šli odměnit boloňskými špage-
tami k večeři. Tím ale náš den nekončil, za západu slunce jsme 
opékali špekáčky a chleba, povídali si u táboráku, a když se 
zcela setmělo, vydali jsme se na noční bojovku po celém areálu. 
V týmech jsme se snažili zabránit zombie apokalypse a hledali 
lék na rychle šířící se virus, a to za přítomnosti zombíků, kteří 
nám byli v patách. Myslím, že nikdo nešel spát před půlnocí, to 
ale tak nevadilo, protože program dalšího dne nebyl tak nabitý 
jako ten dnešní.

Probudili jsme se, nasnídali a vydali se na poslední únikovou 
hru. Mluvící napodobeniny zvířat jsme však museli opustit a jít 
si balit. Přestávka byla poměrně dlouhá, takže někteří z nás ještě 
navštívili bufet nebo hráli deskovky na venkovním posezení. 
Jako poslední bod programu jsme si vyzkoušeli lukostřelbu 
a pak už nás čekala jen cesta domů.

Myslím, že mluvím za všechny, když prohlásím, že tento výlet 
byl velice zdařilý a jako rozloučení s cestováním ve stylu ZŠ 
Ševětín zkrátka perfektní. 

Veronika Paurová, 9. A

Kreativní vzdělávání v 9. třídách
V úterý 23.5.2024 se 
naše třída 9.A zúčastnila 
projektu Kreativní vzdě-
lávání. Paní architektka 
Eliška Marčíková před-
stavila možnosti ztvár-
nění pomocí architek-
tury. Nejprve jsme se 
pomocí různých obrázků 
vžili do našeho kreativ-
ního ducha a naladili se 
na následující tvoření.

V první části si každý 
z nás vytvářel pomocí 
různých materiálů místo, 
kde bychom se cítili 
dobře a mohli se tam 

dobře učit. Měli jsme možnost toto ztvárnit pomocí barev.

V další části jsme se vydali po škole a ve skupinách jsme vybrali 
místo, které bychom rádi přetvořili. Pomocí papírových modelů 
jsme pak vyjádřili svoje nápady. Přišlo mi strašně hezké, že 
i my jsme dostali prostor říci si, co bychom na škole změnili, 
abychom se zde cítili lépe.

Valérie Stehlíková 9.A

Paralelní třída 9.B pracovala s myšlenkovými mapami, do kte-
rých psala své pocity: „Měli jsme vnímat, jak se na kterém místě 
ve škole cítíme. Poté jsme šli do tělocvičny a snažili jsme se 
chodit a tancovat do rytmu, což souviselo i s myšlenkovými 
mapami, bylo to docela zábavné. Všichni jsme si to užili.“

Žáci 9.B

Zahradní slavnost
Dovolte mi, abych jménem naší školy srdečně poděkovala všem, 
kteří se zúčastnili a přispěli k příjemné atmosféře na naší první 
Zahradní slavnosti, která se konala poslední čtvrtek letošního 
školního roku na zahradě školy.

Naše velké díky patří zejména hasičům SDH Ševětín a SDH 

Drahotěšice, kteří před-
váděli požární útok, šta-
fety dvojic a ukázali nám 
svou požární techniku. 
Jejich prezentace byla 
velmi poučná a zaujala 
malé i velké návštěv-
níky.

Dále děkujeme míst-
nímu spolku Ševětín 
žije! za jejich podporu 
a spolupráci. Vaše akti-
vity a zapojení byly 
nedílnou součástí našeho 
programu a pomohly 
vytvořit přátelskou 
a komunitní atmosféru. 
Rovněž děkujeme pedagogům za jejich nadšení a úsilí při pre-
zentaci svých zájmových kroužků – robotiky, ručních prací, 
přírodovědného kroužku a hudebně-dramatického kroužku, ale 
i dalším, kteří pomohli s přípravou a hladkým chodem akce. 
Vaše práce a odhodlání jsou inspirací pro naše žáky a rodiče.

Nedílnou součástí slavnosti bylo i občerstvení, které zajistil 
Foodtruck a samotní rodiče, kteří donesli výborné domácí spe-
ciality. I vám patří velké poděkování.

Ing. Mgr. Bc. Lucie Novotná, zástupkyně ředitelky 
pro 2. stupeň ZŠ

Zápis z kroniky SDH Drahotěšice, který 
nám poskytla paní Ludmila Bužková:

První ročník Zahradní slavnosti na zahradě základní školy pro-
běhl poslední čvrtek letošního školního roku. Jednalo se o pre-
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zentaci kroužků a zájmové činnosti v rámci školy a okolních 
spolků. Pozvání obdržely hasičské sbory ze Ševětína a Draho-
těšic, které se plně věnují trénování mladších i starších žáků 
a dorostu z okolí.

Pro představení naší činnosti jsme se domluvili na předvedení 
požárního útoku a štafety požárních dvojic. Děti jsme doplnili 
do družstev z obou sborů, jak to bylo zrovna potřeba. První útok 
absolvovali starší žáci z Drahotěšic a druhý útok zase Ševětín-
ští. Při něm se bohužel ale porouchal náš agregát a tak už jsme 
v útocích nemohli pokračovat. Vrhli jsme se proto plně

na dvojice. V nich se utkali mladší žáci i starší žáci obou sborů 
a pak třeba i dorostenci s dospělými hasiči z obou sborů.

Parádně jsme si celé odpoledne užili a potrénovali na nastávající 
soutěž v Nových Homolích. Děkujeme ZŠ Ševětín za pozvání.

 ŠKOLNÍ DRUŽINA
Školní družina se v tomto školním pracovala ve čtyřech zcela 
naplněných odděleních. Ve všech odděleních pracují kvalifi -
kované vychovatelky, které si zvyšují kvalifi kaci účastí na dal-
ším vzdělávání pedagogických pracovníků. Jedna z vychova-
telek absolvovala kurz logopedický preventista a od října vede 
kroužek zábavné logopedie.

V letech 2023-2025 roce se družina zapojí do Operačního 
programu Jana Amose Komenského. Z tohoto projektu jsme 
si vybrali dvě šablony, a to Inovativní vzdělávání účastníků 
zájmového vzdělávání v ŠD a Vzdělávání pracovníků ve vzdě-
lávání ŠD.

Hned na začátku školního roku přijela na nábor do družiny paní 
trenérka z baseballového klubu Sokol Hluboká nad Vltavou 
s ukázkami klubové činnosti. Také začala pravidelná zájmová 
činnost – grafomotorická cvičení, logopedické říkanky, zvídavé 
malování a ve všech odděleních pracovní, estetická, sportovní 
a sebevzdělávací činnost. První společnou akcí byla kouzel-
nická show a vystoupení s pejskem, který děti nadchnul. 

Podzim jsme zahájili tandemovou výukou na téma Halloween. 
Další šablonou byly projektové dny uskutečněné ve školní 
družině. Odpoledne se stavebnicemi TOYPEX mělo obrovský 
úspěch. Další úspěšné odpoledne jsme věnovali DOCTORU 
DANCEROVI. 

Čas před Vánocemi zaplnilo pečení perníčků, sušenek, vystou-
pení Hopsíka a nadílka. Napsali jsme dopis Ježíškovi. Také 
jsme se pilně připravovali na školní jarmark a vytvářeli různé 
vánoční dekorace, výrobky či se pekly perníčky. Snaha se nám 
vyplatila a za utržené peníze, jsme si mohli do tříd koupit nové 
hry a výtvarný materiál. Pro 64 babiček a dědečků v Domově 
pro seniory ve Veselí nad Lužnicí jsme vytvořili malé dárečky 
a vánoční přáníčka.

Nový rok začal Tříkrálovou sbírkou.

Během zimních měsíců jsme si užívali tematicky zaměřené 
týdny, tančili podle Míši, skládali Origami, tvořili šperky, 
pekli, ve třídách jsme pořádali různé soutěže (např. hmatajdu, 
Kimovu hru, Slož za minutu, Barevný kód, logik, malý počtář 
či básník...) Sněhu během zimy moc nenapadlo, a tak jsme si 
ani pořádně neužili zimního dovádění. Pro naše nové prvňáčky 
jsme vyráběli dárečky k zápisu. Přáníčka i dárečky jsme vytvo-
řili i pro naše nejmilejší k svátku sv. Valentýna, k MDŽ, pro 
maminky k Svátku matek a pro tatínky ke Dni otců. 

 Pravidelně si čteme pohádky, zpíváme písničky či si společně 
hrajeme. Snažíme se řešit, co nás trápí, co se nám líbí nebo 
nelíbí.

Svátky jara jsme vítali tvořením různých dekorací, velikonoční 
výzdoby, soutěží Velikonoční stezka. Velikonoční výtvarnou 
dílnu přivezl ateliér TVOR z Českých Budějovic. Malou slad-
kou odměnu a medaili získal každý, kdo se zúčastnil poslední 
dubnový týden Čarodějnické stezky. Den dětí jsme oslavili 
pečením muffi  n a Pohádkovou zahradní slavností. Poslední spo-
lečnou akcí bylo vystoupení divadélka pro školy z Hradce Krá-
lové s pohádkou Dobrodružství veverky Zrzečky.

Svoje zkušenosti jsme všechny během roku předávaly pěti stu-
dentkám různých pedagogických škol, které zde vykonávaly 
praxi.

Hodně času trávíme na školní zahradě, kterou se snažíme 
postupně vylepšovat.

Školní rok 2023-2024 jsme ukončili příměstským táborem 
s Dinosaury.

Nový školní rok 2024-2025 pokračuje s novými úkoly, akcemi 
a výzvami. První větší akcí bylo malování dřevěných pohlednic 
s manžely Chumovými z Písku, se kterými dlouhodobě spolu-
pracujeme. Do konce roku 2024 nás kromě podzimního tvoření 
ještě čeká malování létajícími barvami, a hlavně vánoční pečení 
a vyrábění.

Projektový den Doctor Dancer
V rámci programu OPJAK zavítal do školní družiny Jarda 
Havelka alias Doctor Dancer. Podařilo se mu rozhýbat v tělo-
cvičně úplně všechny. Na chvíli jsme se stali Řízkožrouty. 
Nejdříve se tanečníci naučili jednotlivé prvky, pak jednot-
livé části tanečku a na závěr celou sestavu. Během času nás 
všechny přesvědčil, že i my se můžeme stát komiksovými 
hrdiny a zachránit tancem Zemi. K tomuto příběhu se váže 
i komiks, který všichni tanečníci obdrželi. Naše družina byla 
první, která tento komiks dostala. A tak jsme se tímto prven-
stvím mohli chlubit na stránkách Doctora Dancera, kde se 
o nás dozvědělo celé Česko. Na závěr děti společně předvedly 
rodičům a paním vychovatelkám nacvičenou taneční sestavu. 
Po dvou hodinách urputného boje na parketě, odcházeli taneč-
níci sice unavení ale spokojení. A protože se nám odpoledne 
velmi líbilo, domluvili jsme i další spolupráci během příměst-
ského tábora.

Hana Suková, vedoucí vychovatelka školní družiny

A co na to řekly děti?
Moc se mi líbilo tancování. A to jméno Řízkožrouti. A že jsem 
tančila s Agátkou a Emičkou. Nina

Je to taneční a zároveň příběh a je tam v tom i hra Mario a má pět 
levelů. Ten příběh je o tom, jak zachraňujeme svět. DD vytvo-
řil i komiks, to mu trvalo 4roky. Ten jsme všichni dostali a taky 
jsme si mohli koupit kšiltovky, náramky, plakáty a odznáčky. 
Tom

Nebylo to tak úplně lehký. Tobík

Bylo to hezký a zábavný a bavilo mě, jak jsme tam bláznili. 
Miriam

Tancování bylo super, doufám, že si to někdy zopakujeme. 
Sofi 

Byly tam moc hezké písničky a líbilo se mi, jak jsme na ně tan-
covali podle předvádění DD. Míra

Název Řízkožrouti nemá chybu, hezky jsme se bavili a bylo to 
pěkně připravený. Amálka
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JAK JSME PROŽILI PŘÍMĚSTSKÝ 
TÁBOR S DINOSAURY

První den jsme se 
všichni sešli plni oče-
kávání. Každý si dopo-
ledne vyrobil dinosauří 
tričko a kšiltovku s dino-
sauříma očima, ostrými 
zuby nebo hřbetními 
hřebeny. Odpoledne 
jsme se vydali na školní 
zahradu, kde probíhaly 
soutěže na téma: „Na 
ostrově Dino”. Děti se 
zapojily do různých her 
a úkolů. Soutěžily napří-
klad v rybaření, skákání 
přes řeku, v prehisto-
rickém závodu bosou 
nohou, nebo v lanovém 
závodu.

Druhý den byl příměst-
ský tábor obohacen o zajímavou návštěvu. Doctor Dancer, 
známý tanečník a choreograf, který nás navštívil již během 
školního roku, pro nás připravil speciální program s tanečními 
kreacemi. Děti se tak protančily celým dnem.

Třetí den jsme se odstartovali pečením dinosauřích muffi  nů. 
Hotové muffi  ny voněly po skvělých ingrediencích, jako dob-
rodružství v pravěku. Odpoledne jsme se vydali na „Cestu za 
dinosauřím vejcem”. Soutěžili jsme v různých hrách, překoná-
vali překážky, jako je například Dinosauří vajíčkový slalom, 
Jurassic Cup ve skládání kelímků nebo Dinosauří kosterní sklá-
dání. 

Čtvrtý den jsme vytvářeli dinosaura ze skleničky. Odpoledne 
jsme soutěžili v dinosauřím labyrintu s velkými dinosauřími tla-
pami a následně ve štafetovém 
převlékání dinosaura.

Pátý den jsme se zaměřili na 
výrobu tužkovníku s motivem 
dinosaura a sopky z papíru, 
která se zdála být připravena 
k vybuchnutí. Děti si předsta-
vovaly, jak by to vypadalo, 
kdyby žily v pravěku a sopky 
byly běžnou součástí kra-
jiny. Po tvůrčí činnosti jsme si 

zasloužili odměnu. Společně jsme se proto vydali na zmrzlinu. 
Tábor jsme završili dinosauří bojovkou na školní zahradě.

Na závěr děti obdržely odměny, diplomy a medaile za svou sta-
tečnost a dovednosti.

Celý týden jsme se společně bavili, učili a tvořili, a každý den 
byl naplněn radostí,smíchem a dobrodružstvím. Ať už jsme 
pekli, nebo hledali vejce, všichni jsme se cítili, jako malí pale-
ontologové.

Jitka Frejlachová, vychovatelka školní družiny

ŠKOLNÍ JÍDELNA
Stejně tak jako v předchozích letech se snažíme zavádět nová 
jídla, nejen pro obohacení chuti našich strávníků, ale také 
z důvodu změn v legislativě, která nám chystá například zvý-

šení příjmu ryb či luštěnin, a naopak snížení množství masa. 
Dětem chutnal například námi upečený hamburger s trhaným 
vepřovým masem a zeleninou, nebo krůtí plátek pečený přes 
noc na pomalé pečení. Také se nám osvědčili zeleninové či 
ovocné bary, kde si děti samy vyberou, jakou zeleninu či ovoce 
mají rády a samy si nandají kolik snědí. Mimo nových jídel, 
které každý může sám posoudit, používáme i moderní trendy 
úprav jako zmíněné pomalé přípravy masa přes noc ať už pečení 
či vaření masa, nebo pomalu tažené vývary z ořezů z masa. 
Stravu připravujeme z co největšího množství čerstvých suro-
vin, dbáme na sezónnost, sestavujeme jídelníčky pestře tak, aby 
byla zastoupena celá paleta potravin, jídlo ochucujeme s ohle-
dem na dětského strávníka, to znamená méně solit a používat 
spíše bylinky a jednodruhová koření.

Díky zvyšujícímu se počtu strávníků by se dalo říci, že jsme 
snad úspěšní, co se naší práce týče.

Jiří Kučera, vedoucí školní jídelny
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Jménem duchovní správy v Ševětíně 
musíme nejprve upřímně poděkovat 
Městysu Ševětín za pomoc při zajiš-
tění oprav a zlepšení kulturních pamá-
tek v naší správě. Jsme velice vděčni 
za fi nanční pomoc, kterou poskytuje 
k záchraně těchto objektů. Snažíme se, 
aby naše objekty přispívaly ke kráse celé 
obce, náměstí a okolí. 

Letos se nám podařilo opravit další 
část farního areálu. Jedná se o opravu 
fasád, dveří, oken, odvedení dešťové 
vody z okapů, která zatékala do základu 
stavby. Nyní se farní dvůr těší novotou 
a je připraven k oslavě 50 ti let trvání 
Blaťáckého souboru.

Také letos jsme si připomněli Hubert-
skou mší svatou patrona myslivců, les-
ních dělníků, lovců, střelců, matema-
tiků, ale i jiných profesí a činností. Ve 
spolupráci s Honebním společenstvím 
se v neděli 27. října 2024 uskutečnila 
Hubertská mše svatá. Tuto mši svatou 
B dur pro lovecké rohy se zpěvy, kte-
rou složil Petr Vacek a Josef Selement 
přednesl Chrámový sbor Ševětín, ostatní 
přátele hudby a na lesní rohy Povltav-
ští trubači. Hezkým zvykem je zvaní na 
Svatohubertskou mši vytrubováním před 

kostelem asi půl hodiny předem. Také 
po mši svaté trubači venku před koste-
lem zatroubili několik hlaholů, případně 
stručně okomentovali tradice myslivosti 
a mysliveckého troubení. Všem účinku-
jícím patří velký dík.

Již brzo začneme prožívat advent. Jak 
všichni víme, advent je přípravou na 
Vánoce a Vánoce často označujeme 
jako nejmilejší nebo nejkrásnější svátky 
v roce. A je to pravda, protože o Váno-
cích si připomínáme narození Božího 
dítěte.

V neděli 1. prosince 2024 připadá první 
adventní neděle, a tím také začíná nový 
církevní rok. Mnoho lidí však netuší, že 

adventem začíná církevní rok, a slovo 
advent pro ně často nemá hlubší význam. 
Přesto sledují adventní koncerty v tele-
vizi, vnímají předvánoční výzdobu 
v obchodech a prodej adventních věnců, 
a tak mají pocit, že advent souvisí 
s Vánocemi.

Slovo advent je odvozeno z latin-
ského advenire, tj. přicházeti. V našem 
náboženském smyslu se jedná o přichá-
zení Boha k člověku.

To je úkol adventní doby: připomenout 

si řád křesťanského života, žít tak, aby-
chom se líbili Bohu. Křesťanský život, 
to není jen zbožné odříkávání modli-
teb, ani „zbožné“ převracení očí k nebi. 
Křesťanský život, to je poctivá práce, 
zasloužený odpočinek, krásný vztah 
manželů k sobě, rodičů k dětem a dětí 
k rodičům, přátelský vztah k sousedům, 
a to všechno posvěceno modlitbou, svá-
tostmi. Křesťanský život, to je všechno 
dobré a krásné v nás a okolo nás, to je 
radost pramenící z lásky a dokonalosti.

Svět ztrácí smysl pro krásu, pro ticho, pro 
klid, svět je netrpělivý a neumí čekat. Ve 
světě vládne spěch, stres a zmatek. Pokud 
ale chceme hezky prožít dobu adventní 
a vánoce, tak nemůžeme přistoupit na 
tuto mentalitu. Kéž Boží pokoj, klid 
a mír přijde do Vašich rodin.

Také letos Blaťácký soubor připravuje 
„Setkání u Betléma“, vánoční pásmo 
koled a písní, které bude v sobotu 21. 
prosince 2024 v 18.00 hodin v kostele 
sv. Mikuláše v Ševětíně.

Po delší odmlce se do ševětínského 
kostela svatého Mikuláše vrátí tra-
diční vánoční koncert s Českou vánoční 
mší Jakuba Jana Ryby „Hej, mistře!“ 
v podání Chrámového sboru a ostatních 
přátel dobrého zpěvu. Tato skladba patří 
stále neodmyslitelně k českým Váno-
cům. Na tento koncert Vás zveme na 
čtvrtek 26. prosince 2024 v 17.00 hodin. 

Přehled vánočních bohoslužeb přiklá-
dáme.

Vše dobré Vám přejí P. Josef Stolařík, 
Miroslav Mašek 

Štědrý den
Slavnost 

Narození Páně

Svátek sv. 
Štěpána a sv. 

Rodiny

Svátek sv. 
Rodiny Ježíše, 
Marie a Josefa

Památka 
sv. papeže 
Silvestra I.

Slavnost 
Matky Boží 

Panny Marie

úterý středa čtvrtek neděle úterý středa

24. prosince 25. prosince 26. prosince 29. prosince 31. prosince 1. ledna 2025

Ševětín 7.30 21.30 8.30 8.30 8.30 8.30 8.30

Dolní Bukovsko 15.30 10.00 BS --- 10.00 10.00 BS 10.00 

Horní Bukovsko 10.00

Bošilec 13.30 11.30 11.30 11.30 BS 11.30 11.30 

Lomnice nad Lužnicí 19.30 10.00 10.00 BS 10.00 BS 10.00 10.00 BS 

Vážení čtenáři Ševětínského zpravodaje
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Rok se s rokem sešel a čas běží stále neúprosně dál. Je to téměř 
rok a půl, kdy na vedoucí pozici skončila paní Marie Švej-
dová. Svoji dlouholetou roli ve vedení souboru díky dceři Mar-
kétě a paní Ivě Maříkové, které jí navrhly, zúročila 19. 7. 2024 
Cenou hejtmana Jihočeského kraje za zachovávání a rozvoj 
lidových tradic. Je to tedy po p. Zikmundové již druhé takovéto 
významné ocenění. Radují se z toho nejen ony, ale i my členové 
souboru spolu se zřizovatelem Městysem Ševětín. Vděčni jsme 
za to, že s námi všechny „naše babičky“, myšleno postarší zpě-
vačky, stále aktivně nacvičují a vystupují. 

V úvodu vyjadřuji také díky všem, kdo se podílí na vedení 
a akceschopnosti souboru. Není to o jednotlivci, je to o nás 
všech.

Kromě tradičních vystoupení jsme letos byli hojně oslovováni 
tématikou dožínek, které patří ke klenotům našich vystoupení. 
Potěšili jsme s nimi Hoslovice, Doudleby i Třeboňské slavnosti. 
Zkoušíme dle potřeby a každý je do našich řad zván, určitě se 
nebudete nudit, stále se v souboru něco děje. 

K  umělecky cenným počinům bezesporu patří podzimní vydání 
knihy Tradice v obrazech, kde světlo světa spatřily „naše“ 
blaťácké fotografi e od Václava Šilhy. Zveme vás na tu překrás-
nou podívanou. V knize můžete obdivovat i kroje jiných folk-
lórních souborů z Čech. Společně jsme součástí této velkolepě 
pojaté knihy, protkané detaily krojů. Byla to pro ševětínský 
blaťácký soubor veliká čest účastnit se nejen focení samotného, 
ale i pozvání na křest této monumentální ryze „české“ folklórní 
knihy. Ta ofi ciálně spatřila světlo světa dne 9. 10. 2024 v Praze. 
Zde byly mj. k vidění některé z těchto fotografi ckých skvostů ve 
velkoformátovém vydání. Po zhlédnutí knihy a vybraných foto-
grafi í zůstáváme v úžasu se slovy, že je celá kniha ve své kro-
jové majestátnosti přenádherná. V knize se do povědomí dostal 
nejen Blaťácký soubor jako takový, ale i Ševětín a naše jiho-
české bohatství a hodnoty. Knihu je možné si prohlédnout na 
obecním úřadě, v síni tradic v kulturním domě nebo při zkouš-
kách souboru – stačí se domluvit. 

V neposlední řadě nesmíme opomenout krásné natáčecí dny 
s Jihočeskou televizí JČ1, kterých jsme se spolu se ZSD Dynín 
zúčastnili v rámci seriálového dokumentu Rok na Blatech. 
Dokument je k vidění na sociálním portále, případně na webo-
vých stránkách https://www.blatak.cz/, kde se ostatně dozvíte 
vše podstatné o činnosti souboru. Děkujeme řediteli ZSD Dynín 
za fi nancování projektu. 

Třešinkami na blaťáckém dortu jsou opakující se vítězství dět-
ské Blaťačky Barbory Sýkorové, jejíž hlas ve Zpěváčku mnoho-
krát oslnil porotce i diváky. 

Ačkoliv jsou Blaťáci chasa veselá a těší se na květen 2025, kdy 
se plánuje Setkání na Blatech u příležitosti 50. výročí vzniku 
souboru, nevyhnuly se nám ani smutné chvíle. S lítostí jsme se 
rozloučili s bývalou členkou paní Čapkovou a stále nás zasa-
huje tragický odchod našeho dlouholetého člena a kamaráda 
Petra Veselého. Oběma in memoriam srdečně děkujeme za spo-
lečně prožitý čas.

I v souboru se tedy žije proměnlivým životem tak, jako všude 
kolem. Radosti i strasti jsou naší součástí. Proto si nesmírně 
vážíme každé společné chvíle, kterou trávíme ve zdraví, poho-
dové atmosféře, v přátelství a lásce, které jsou nám v souboru 
po „blaťácku“ vlastní. Pán Bůh nám k tomu zatím žehná. Moc 
bychom si přáli mít náš blaťácký život jenom spokojený a vám 
všem bychom přáli to samé, ale realita často překvapí. 

Přesto se nevzdáváme a v budoucím čase adventu se kromě 
jiného soubor připojí k nácviku Rybovy mše vánoční s koncer-
tem 26. 12. v 17.00 a své Koledování u jesliček předvede 21. 
12. v 18.00. 

Děkuji a přeji hodně zdraví vám všem Blaťákům, i vám, kteří 
nás sponzorujete, pomáháte či nám fandíte. 

Rok 2025 lze očekávat zase o něco svižnější, s množstvím 
velkých, zřejmě i celosvětových změn, které se nás dotknou. 
Blaťáci se i přesto budou snažit držet se svých aktivit a akcí. 
Dovolujeme si vás tímto i v roce 2025 pozvat 18. ledna na 
Blaťácký bál a 1. března na Masopust. Nutno ale s pokorou říci: 
Dá-li Pán Bůh.

Za Blaťáky Jitka Lidralová 

ROK (v Blaťáckém souboru) UTEKL JAKO VODA 
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Koncentrační tábor Hradištko 
a jeho souvislost 

s obcemi Vitín a Ševětín
Roku 1943 vznikl na soutoku řek Vltavy a Sázavy, nedaleko 
obce Hradištko, koncentrační tábor, který spadal pod kmenový 
koncentrační tábor Flossenbürg. Byli zde internováni Němci, 
Francouzi, Italové, národnosti sovětského svazu a také Špa-
nělé. Tito vězni byli využívaní na otrocké práce ve vojenském 
výcvikovém prostoru SS Böhmen. Kromě klasických zemních 
prací při budování nacistického cvičiště byli vězni nasazováni 
na stavby cest, kanalizací apod. Ač byl tábor malý, režim zde 
byl hodně tvrdý.

Na konci války se Němci snažili zahlazovat stopy svých zločinů 
a začali systematicky likvidovat tábory. Jelikož se k Protekto-
rátu Čechy a Morava nezadržitelně blížila vojska Rudé armády 
a spojenců, rozhodl v dubnu 1945 velitel tábora Lange a jeho 
pobočník Kusse o likvidaci 48 vězňů, které nechali zastřelit.

Tábor byl 26. dubna 1945 německým velením rozpuštěn a zbylí 
vězni byli transportováni vlaky do nechvalně proslulého Mau-
thausenu.

Vlak s transportním číslem 94 -803, který byl vypraven ze stanice 
Lovosice (jinde je uváděno město Litoměřice), projížděl stani-
cemi Kralupy nad Vltavou, Roztoky u Prahy, Praha a Olbramo-
vice. Tento vlak čítal až 96 vagonů plných vězňů a měřil několik 
set metrů. Na trase docházelo ze strany Němců k bezprecedent-
nímu zacházení s vězni. Naopak z české strany bylo možné vidět 
hrdinské činy, když se do záchrany zapojily desítky železničářů, 
ošetřovatelů, ale i civilistů ve snaze pomoci.

Nicméně, pořád zuřila válka a nacisté ve strachu, aby zakryli 
své zločiny, vlak nutili jet dále k jihu. 

Bez jídla, vody a v nedostatečném oděvu se ve vagonech přesou-
valy tisíce trpících lidských bytostí. Již 1. května dochází k dalším 
vraždám v Olbramovicích. Na této železniční stanici byli do trans-
portu přidáni další vězni z tábora ve Vrchotových Janovicích.

Po vraždě tří vězňů, kteří se zde pokusili z vlakové soupravy 
uprchnout, byl vlak přesunut na jinou kolej, kde následně 
u obce Křešice přijel na inspekci SS – Hauptsturmführer Fri-

edrich Graun, který 
nechal postřílet dalších 
82 vězňů, na čemž se 
měl aktivně podílel spo-
lečně se svojí manžel-
kou. Dále vlak pokra-
čoval přes město Tábor, 
Soběslav a Veselí nad 
Lužnicí.

Výše uvedený vlak při-
jel 8. května do vlakové 
stanice Chotýčany, kde 
zastavil. Na druhé koleji 
tam stál již několik dní 
odstavený muniční vlak. 
Nedlouho poté, co trans-
port s vězněnými zasta-
vil, se skupinka vězňů, 
dle ústních pramenů šlo 
o 4 až 5 mužů, pokusila 
o útěk. Z vagonů vysko-
čili a přebíhali přes 

kolejiště směrem k místní osadě obce Vitín. Tento pohyb zazna-
menala hlídka. Nikdo dodnes neví, zda šlo o strážné trestanec-
kého vlaku, nebo hlídku střežící vlak s municí. Vzápětí začala 
střelba po vězních. V silné palbě se skupina uprchlíků dostala 
pod traťový násep, kde skryti před lítajícími kulkami vyčkávali 
a plánovali další ústup kolem viaduktu a k blízkému lesu.

V dobové pamětní knize železniční stanice Chotýčany byla udá-
lost popsaná takto: „ V úterý 8. května projel mimořádný vlak 
zajatců stanicí. Zajatce hlídali členové SS. Ve stanici se pokusili 
4 zajatci o útěk. Jeden z nich zaplatil tento pokus životem. Byl 
zastřelen u druhého stavědla. Zasažen 3 ranami a byl na místě 
mrtev. Byl to pravděpodobně Španěl. Pohřben byl v Ševětíně. 
Dalším třem vězňům, (dvěma Polákům a jednomu Rusovi) se 
útěk podařil. Po týdenním pobytu u místních občanů byli repa-
triováni do vlasti. Po dlouhém dohadování předali 9.května 
vlak vojáci SS s děly a municí, který hlídali, s tou podmínkou, 
že vlak zničíme, až se budou blížit vojska Rudé armády“. Nyní 
se vrátíme k samotnému španělskému vězni, kterého za Španěla 
pravděpodobně označili přeživší vězni. Jeho mrtvola byla nale-
zena ve vitínském katastru, na pozemku s p. č. 652/11, z tohoto 
důvodu byl pohřbený na ševětínském hřbitově, kam obec spa-
dala farností. V Ševětíně byl dle dobových svědectví pohřbený 
týž den, což v souvislosti s neexistencí pohřební knihy není 
možné ani potvrdit, ani vyvrátit. Ve farní kronice Ševětína, 
s jejímž obsahem se autor mohl seznámit, není k této události 
nic napsáno. Roku 2005 uvedla (již nežijící) pamětnice paní H. 
(rok nar. 1924), že Španěl byl pohřbený do hrobu s dnešním 
číslem 503 a na litinovém kříži byla umístěna destička na které 
bylo napsáno toto:“ Vzdálen od své vlasti jest zde pohřben špa-
nělský vězeň, oběť druhé světové války.“ K nápisu uvedla paní 
Johnová, že si jej pamatuje v tomto znění:“ Zde leží syn daleké 
země španělské, který položil život za naši zem:“ 

Potomek rodiny ševětínských hrobníků při rozhovoru s autorem 
článku již v roce 2005 uvedl, že hrob, kde byl španělský vězeň 
pohřbený, byl udržován až do 70. let 20. století, kdy byl zrušen 
a dán k užívání rodině z blízkého okolí. Při pátrání v současné 
pohřební knize, která je přístupná v úřadě městyse Ševětín, bylo 
zjištěno, že skutečně tento hrob je od roku 1970 užíván do sou-
časnosti. K tomu uvedla pamětnice paní Johnová z Vitína toto: 
„O hrob Španěla se celá léta starala paní Dvořáková ze Ševě-
tína, která bydlela v ulici K Nádraží a měla rodinný hrob neda-
leko“. Paní Johnová dále uvedla, že místo, kde došlo k zastřelení 
španělského vězně, bylo již krátce po válce označeno svatým 
obrázkem na vzrostlém smrku. Několik let poté, byl původní 
obrázek zničen, a proto otec paní Johnové, pan Klingora, ve 
Veselí nad Lužnicí zakoupil dva dřevěné kříže. Jeden umístil 

Pomník ve Vitíně, po instalaci nové 
destičky

Mapa Vitín, místo pomníku je zvýrazněno červeným obdélní-
kem, mapový podklad www.mapy.cz
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na místě lesního neštěstí a druhý na vzrostlý smrk, pod nímž 
zemřel španělský vězeň. Dále paní Johnová hovořila o tom, že 
od dětství nosila k tomuto místu květiny s vědomím toho, že 
jednou se někdo objeví a bude po španělském vězni pátrat.

V roce 2003 došlo z iniciativy místních badatelů k zavěšení 
nového křížku, jenž byl umístěn na strom nedaleko neštěstí. 
V roce 2005 byl stávající text na křížku doplněn destičkou ve 
španělštině. V roce 2013 byl křížek v neutěšeném stavu, a proto 
se rozhodli členové spolku Historie Severního Českobudějo-
vicka o důstojnější náhradu. Jako budoucí pomníček posloužil 
věnovaný náhrobek z hosínského hřbitova, který na místo samé 
instalovali členové spolku a jejich přátelé. Od roku 2023 byl člen 
spolku Historie Severního Českobudějovicka v dlouhodobém 
mailovém kontaktu s panem Antoniem Medinou, který je členem 
skupiny „Grupo de trabajo para la preservación de la memoria 
de los deportatos del campo nazi de Hradischko – 1945“, což 
česky lze přeložit jako - „Pracovní skupina pro uchování paměti 
deportovaných z nacistického tábora Hradištko – 1945“, kteří 
pátrají po osudech lidí deportovaných do tohoto tábora.

Dne 14. 7. 2024 navštívili Vitín a Ševětín zástupci výše jme-
novaného španělského spolku, kteří na ševětínském hřbitově 
pátrali po hrobu španělského vězně. Na místo dorazili Španělé 
Unai Eguia a Antonio Medina a jejich české spolupracovnice 
z obce Hradištko, paní místostarostka Lucie Hašková a tlumoč-
nice Lenka Otravcová. Místo původního hrobu bylo lokalizo-
váno na základě svědeckých výpovědí. Celá skupina se sezná-
mila i s osudy dalších osob, kteří zde byli v průběhu let 1939 
– 1945 pohřbeni. Nedlouho poté se tato skupina přesunula 
do části obce Vitín. Zde na místě vraždy španělského vězně 
již čekali pamětnice paní Johnová a paní Pikousová společně 
s rodáky a přáteli této části obce. Všichni se zúčastnili osazení 
nové desky na stávající pomníček. Společnou česko-španělskou 
spoluprací byla umístěna pamětní deska, která vážila dlouhou 
cestu až ze Španělska. Na destičce jsou umístěna jména šesti 
Španělů, jeden z nich byl zde na samém konci války zavražděn. 
Doslovný opis destičky:

Jeden z těchto Španělů byl sestřelen nacisty 8. 5. 1945

Domingo Compte 1909

Pascual Moreno 1914

José Benet 1910

José Fernández 1909

Luis Herrada 1913

Silverio Turno 1914

Ve spolupráci s obcí Vitín je již v plánu informativní cedule, která 

má vzniknout v těsné blízkosti stávajícího pomníčku. Tato deska 
bude obsahovat údaje a životopis všech těchto šesti španělských 
vězňů, společně s dobovými fotografi emi a dalšími podrob-
nostmi. Do budoucna si již snad nebude nikdo klást otázku proč 
se na cestě zvané „Černá pěšina“, spojující cestu z Libochovky 
k chotýčanskému nádraží, říká „U Španěla“. Na ševětínském 
hřbitově by měla vzniknout další destička, která bude plnit funkci 
kenotafi ckého hrobu, a především nám připomínat nešťastný 
osud člověka, jehož kosti na tomto hřbitově spočinuly.

Gps pomníčku : 49.0784789N, 14.5335419E

fotografi e: Unai Eguia a Lucie Hašková použité prameny:

Průjezd vlaku smrti č. 92420 Českobudějovickem – Severní 
Českobudějovicko 

(severniceskobudejovicko.cz) 

Pomník španělskému vězni ve Vitíně – Severní Českobudějo-
vicko (severniceskobudejovicko.cz) 

Ševětínsko a válečná léta 1944- 45 – Severní Českobudějovicko 
(severniceskobudejovicko.cz) Národní archiv (nacr.cz), Sbírka 
železničních kronik (1887), 1902 – 1961, č. pomůcky 1666, číslo 
listu NAD 814, Inv. 410, 1918 – 1950. Chotýčany, ukládací jed-
notka 22. Výpovědi pamětníků uloženy u autora příspěvku.

Autor tohoto příspěvku děkuje všem, kteří se na něm přímo či 
nepřímo podíleli a přispěli k vymazání bílého místa historie 
v regionu, který je pro nás domovem.

Erik Hieke

Místostarostka Hradištka Lucie Hašková a tlumočnice Lenka 
Otravcová v rozhovoru s pamětnicí paní Johnovou

Montáž destičky ve Vitíně

Ševětínský hřbitov. Hrob, kde byl pohřbený španělský vězeň, 
který byl lokalizován na základě svědeckých výpovědí. Na foto-
grafi i členové španělského spolku
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V červnu 2024 navštívili členové spolku přátel historie z Veselí 
nad Lužnicí městys Ševětín. Jeden z členů tohoto spolku p. Vác-
lav Jelínek je jedním z autorů monografi e o slavném keramikovi 
Antonínu Škodovi. Během této návštěvy jsme byli informováni 
o jednom zajímavém uměleckém díle, které se mělo nalézat na 
čelní straně budovy zdejší MŠ Ševětín směrem do ulice Vlkov-
ská. Ústředním motivem byla na levé straně blíže k náměstí sty-
lizovaná Sněhurka a sedm trpaslíků. Na druhé straně sváděl sv. 
Jiří boj s drakem. 

V době, kdy p. Jelínek spolupracoval na monografi cké knize o 
p. Škodovi byly obě plastiky již ze zdi sejmuty při rekonstrukci 
fasády MŠ Ševětín a přesunuty do interiéru školky. Pátrání v 
dobových pramenech odhalilo, že budova MŠ Ševětín byla 
dokončena v roce 1984. Čelní strana fasády byla vyzdobena 
vlevo nápisem: „Za komunistickou výchovu mladé generace“, a 
blíže k hřišti byla umístěna plastika bílé holubice s textem: „Mír 
dětem celého světa“. Na základě tohoto zjištění se můžeme 
oprávněně domnívat, že plastika pocházející z dílny p. Škody, 
bude pozdějšího data. Pátráním v archivních pramenech nebylo 
nic konkrétnějšího nalezeno. Na druhou stranu porovnáním 
fotografi í tehdejších školáčků můžeme zjistit, že již v roce 1989 
byli fotografováni před školkou na lavicích a za zády s motivem 
sv. Jiří a draka. Přibližně kolem roku 2010 byla plastika jedno-
litě přetřena bílou barvou, čímž přišla o zajímavé kontury, které 
jsou na původní fotografi i velmi dobře patrné. Nedlouho poté, 
jak bylo výše uvedeno, byla plastika ze zdi snesena a umís-
těna ve skladních prostorách MŠ a je v dobrém stavu, takže by 
nic nebránilo ji opět umístit a představit vhodným způsobem 
veřejnosti. Po instalaci tohoto díla by bylo dobré místo označit 
vysvětlujícím textem. 

Nyní se vrátíme k samotnému autorovi, dle odkazu na interneto-
vých stránkách Přátel historie Veselí nad Lužnicí zde uvedeme 
v krátkosti jeho životopis:

Škoda Antonín (1935-2000)
Antonín Škoda se narodil v Soběslavi, ale dětství a celý život 
prožil ve Veselí nad Lužnicí. Školu absolvoval v roce 1953, 
byl přijat na UMPRUM, ale studium ukončil předčasně. Jeho 
jméno je výrazně spojeno s výrobním družstvem Jihotvar, pro 
které navrhoval výrobky v 60. letech. Zrealizováno jich bylo asi 
600. Jihotvar se tehdy stal pojmem a Antonín Škoda se zařadil 
ke špičce tehdejších českých keramiků. Po odchodu z Jihotvaru 
na počátku 70. let se věnoval volné tvorbě a realizoval četná 
díla ve spojení s architekturou, v interiérech i exteriérech. V 90. 
letech se vrátil k drobnější keramice a začal spolupracovat se 
staročeským dvorem v Českých Budějovicích. Poslední jeho 
díla vznikla na konci 90. let v hrnčírně v Klikově. Keramika 
Antonína Škody je charakteristická velkou lyričností, vtipem, 
častými pohádkovými motivy. Antonín Škoda je podle názoru 
řady svých kolegů dodnes nedoceněným umělcem evropského 
významu .

Dle knihy Třicet pět let výtvarného umění a architektury v již-
ních Čechách, která pojednává o všech významných dobo-
vých umělcích, je k p. Škodovi uvedeno, že se během své kari-
éry zúčastnil mnoha samostatných výstav, např. v roce 1964 
v Táboře, 1965 v Č. Budějovicích apod. Mimo jiné se účast-
nil zahraničních výstav v Itálii v Faenze a ve Švédsku. V roce 
1972 získal v soutěži o vynikající výrobek pro výrobce ozna-
čení značku Vybráno pro CID. 

Během přestaveb vzaly některé výtvory za své, jiné např. 
v Táboře, či Veselí nad Lužnicí jsou k vidění dosud. Jeden z pří-
kladů z bližšího okolí městys Ševětín – Sluneční hodiny ve štítě 
KD Neplachov a výzdoba ve vestibulu zmíněné stavby. 

Odkazy:

Škoda Antonín (veselipratelehistorie.cz)

Kolektiv autorů: Třicet pět let výtvarného umění v jižních 
Čechách , České Budějovice, 1980, s. 174

Škodová Marie: Antonín Škoda – monografi e, Veselí nad Luž-
nicí, 2010

Archivní fotografi e, vyvolané v roce 2011, zapůjčila p. Mize-
rová z MŠ Ševětín, které za to patří velké poděkování. 

Erik Hieke

Zapomenuté dílo Antonína Škody v Ševětíně
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60. ročník Běhu vítězství
V letošním roce jsme se již po šedesáté sešli v areálu sportovního 
klubu Ševětín na závod Běh vítězství. Už samotné číslo dýchá 
historií a nostalgií dávných dob. A i přes koloběh času je o běh 
stále velký zájem. Roztomilost těch nejmenších byla a je vždy 
stejná. A jak se na start postupně připravují starší a starší děti až 
po dorost, je vidět i větší soustředění a soutěživost. Dospělí pak 
běží hlavně pro radost a udržení kondice. Pozorovat naplněný 
areál sportovními nadšenci a vnímat atmosféru stejně naladě-
ných lidí na pohodu je ta největší odměna všem organizátorům, 
kteří se na akci celé roky podílejí.

Ředitel závodu Petr Lenc

Sportovní aktivity v Ševětíně
To že se v Ševětíně sportu daří, je všeobecně známá věc. SK 
Ševětín nebo Sportovní komise městyse jsou buď samot-
nými organizátory jednotlivých akcí během celého roku, nebo 
skvěle funguje jejich vzájemná spolupráce. Ať už jsou to tur-
naje v kopané dětí a dospělých, nohejbalový turnaj, cyklovýlety 
nebo výstup na Kleť, vždy se sejde skupina nadšenců, kteří si 
akci užijí.

Za Sportovní komisi Petr Švejda
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Představte si, jak se na popud členů 
Komise pro životní prostředí Rady 
městyse Ševětín vydává skupina nad-
šenců ve sváteční den 8. května 2024 
dopoledne na objevnou vycházku za 
tajemstvím zaniklých rybníků mezi 
Ševětínem a Mazelovem. 

V čele s badatelem Erikem Hieke, les-
níkem Milanem Novotným a odborní-
kem na vodní stavby Jirkou Kotrbou, se 
přesně 56 dobrodruhů vydává na cestu. 
Počasí není úplně přívětivé, přesto je 
atmosféra přátelská a plná nadšení a oče-
kávání. 

Procházka nás vede kolem řady míst, kde 
jsou pro zasvěceného člověka, a dnes 
i účastníkům procházky, rozeznatelné 
pozůstatky dávných milířů, svědčících 

o dávné výrobě dřevěného uhlí, dehtu 
i kolomazi. Dozvídáme se o těžkých 
životech našich předků i druhovém 

složení tehdejších lesů, které lze díky 
odborným expertízám vyčíst z uhlíků 
z dávných milířů.

Ve svahu nad bezejmenným potokem, 
nedaleko Hrobárny, pan Novotný a pan 
Pešek rozdělávají oheň a na vidličkách 
se otáčejí buřty, zatímco děti se bezsta-
rostně honí po okolí a dospělí zaníceně 
diskutují o životě, problematice lesního 
hospodaření a zadržování vody v kra-
jině. Zaniklé rybníky pod svahem, nyní 
klidná a malebná místa, se přímo vybí-
zejí k naplnění vodou. Mohly by tak být 
obnoveny v podobě drobných tůní a stát 
se domovem pro mnohé obojživelníky 
a ptáky, což by bylo skvělým přínosem 
pro mnohdy vyprahlou krajinu i místní 
ekosystém. Představa lavičky, kde by 
si výletníci mohli odpočinout a vychut-
nat si krásu okolí, dodává tomuto místu 
další kouzlo. A přestože z mlýna, který 
tu snad kdysi v dávných dobách stál, 
už nic nezbylo a i příběhy a znázornění 
v mapách blednou, poznámka Erika 
Hieke o zdejší dehtářské peci a místním 
názvu „Na starém mlýně“, nám jej stále 
připomíná. Cesta dál vede kolem histo-
rických milníků, které kdysi oddělovaly 
Hlubocké a Třeboňské panství. Archeo-
logické nálezy keramiky tu připomínají 
bohatou historii tohoto místa, které kdysi 
patřilo slavnému rodu Slavníkovců. 

Nakonec více než 11 kilometrů dlouhá 
trasa nám poodhalila krásy zdejší pří-
rody a dovedla nás k původnímu korytu 
potoka, který je stále živým svědkem 
minulosti a který by měl možnost díky 
drobnému zásahu člověka opět ožít. 

Tento výlet, plný objevů a příběhů, si 
všichni účastníci nesmírně užili a odnesli 
si s sebou nejen nové zážitky, ale i hlubší 
uvědomění si spojení s historií a příro-
dou této nádherné oblasti země, která je 
nám domovem. A snad i sounáležitost 
s krajinou, za kterou máme všichni zod-
povědnost.

Lucie Koblencová

     Š E V Ě T Í N 
PRODEJ RYB 

Procházka k zaniklým rybníčkům


